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روزنامه صبح ایران

جهانگیری در جلسه شورای عالی علوم، تحقیقات و فناوری:

وابستگی بودجه به درآمد های نفتی به 30 درصد رسید

 چرابرخی هنوز شرایط  حساس کشور را درک نکرده اند؟ 

فشارهای خارجی به دولت و انتقادات ناتمام رقبا

قیمت های باور نکردنی مسکن برای معاملاتی که انجام نمی شود

بازار مسکن 
به کدام سو می رود؟
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وزیر امور خارجه اقدامات و خرابکاری های مشکوک در منطقه 
را از محورهای مطرح شده در دیدار با همتای هندی خود عنوان 
کرد و گفت: قبلا هم ما پیش بینی این گونه اقدامات در جهت دامن 
زدن به تنش در منطقه را کرده بودیم.»محمدجواد ظریف« که عصر 
روزدوشنبه  به هند سفر کرده بود  روز سه شنبه پس از دیدار با 
سوشما سواراج همتای هندی خود، این دیدار را خوب ارزیابی کرد 

و اظهارداشت: همانطور که این روزها ما مواضع جمهوری اسلامی...

رئیس شورای راهبردی روابط خارجی ایران، تصمیم تهران را 
برخلاف توافق هسته ای ندانست و از اتحادیه اروپا به عنوان طرف 
اصلی این توافق بین المللی خواست از منافع خود در برابر آمریکا 
دفاع کند.این مطلب را 'کمال خرازی' در سفر اخیر به پاریس و در 
گفت وگو با روزنامه فرانسوی لوموند عنوان کرد.وی در پاسخ به 
سئوال خبرنگار لوموند درباره خواسته های دقیق ایران از اروپایی ها 

گفت: اروپا مکانیسمی به نام 'اینستکس' ایجاد کرده ...

محمد جواد ظریف:

تحرکات مشکوک در منطقه 
با هدف تنش زایی است

کمال خرازی:

تصمیم ایران برخلاف 
توافق هسته ای نیست
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استاندار قم با اشاره به این که کمیته امداد امام خمینی)ره( قم در راستای توسعه مشاغل 
خانگی گام بردارد گفت: این اقدام باعث کاهش مراجعه به این نهاد می شود.بهرام سرمست روز 
سه شنبه در بازدید از طرح های کمیته امداد امام خمینی)ره( قم افزود: در توسعه مشاغل خانگی 
از تجربیات مراکز علمی استفاده شود.وی ادامه داد: طرح هر روستا برای ایجاد اشتغال پایدار و 
جلوگیری از مهاجرت روستانشینان به شهر مورد حمایت مسئولان استان قرار خواهد گرفت.وی 
در ادامه با اشاره به این که اقدام های کمیته امداد قم در زمینه هدایت شغلی مطلوب و ارزنده بوده 
است، گفت: اقدام های پیشگیرانه کمیته امداد نیز باید بر مبنای توجه بیشتر به قشرهای ضعیف 
به ویژه بانوان دنبال شود.سرمست در بخش دیگری از سخنان خود عنوان کرد: آموزش مستمر 

مهارت های زندگی و ترویج سبک زندگی سالم از رویکردهای همیشگی کمیته امداد باشد...

معاون امور عمرانی استانداری قم گفت: این استان نیازمند 71 هزار و 116 واحد مسکونی تا افق 
1405 است که چهار قطعه زمین در قالب طرح اقدام ملی برای آن در نظر گرفته شده است. محسن 
بهشتی روز سه شنبه در جلسه شورای تامین مسکن قم در سالن امام جواد)ع( استانداری، با اشاره 
به سیاست جدید ابلاغی مسکن در کشور افزود: با توجه به اینکه مسکن مهر توانست بسیاری از 
قشرهای متوسط و کم درآمد کشور را صاحب مسکن کند، از این نمونه برای ساخت 400 هزار واحد 
مسکونی در قالب طرح اقدام ملی بهره گرفته که سهم استان های مختلف در آن تعیین شده است.
وی با بیان اینکه چهار قطعه زمین برای ایجاد طرح های مسکن در استان شناسایی شده است گفت: 
37 هکتار مقابل دانشگاه آزاد، 80 هکتار در شهرک قدس و 2 قطعه زمین 48 هکتاری و 32 هکتاری 

در منطقه پردیسان برای احداث مسکن جدید شناسایی شده است...

استاندار قم:

کمیته امداد در راستای 
توسعه مشاغل خانگی گام بردارد

معاون  امورعمرانی استاندارقم اعلام کرد

71 هزار واحد مسکونی 
نیاز قم تا افق 1405 
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جریان اصلاحات 
به هیچ عنوان قصد 
عبور از روحانی را ندارد

علی تاجرنیا:

اصلاح طلبان قصد تحریم انتخابات  سال 98 راندارند

راهکار غلامرضا ظریفیان در مواجهه با جنگ امید؛

مقابله با تهاجم دشمن
 نیازمند استراتژی روشن است

مراقب سامانه های جعلی یارانه نقدی باشید 
7

استاد دانشگاه تهران با تاکید بر اینکه مقابله با تهاجم 
دشمن به امید و اعتماد عمومی، نیازمند یک استراتژی 
روشن است، گفت: سطوح حاکمیتی باید درک واحدی از 
شرایط موجود پیدا کنند تا بتوانند به راهبردی درست برای 
مقابله با این تهدید برسند.»غلامرضا ظریفیان« با اشاره 

به سیاست های خصمانه آمریکا علیه ایران گفت: هدف 
اقدامات آمریکا در دوره ترامپ حمله نظامی به ایران نبوده 
بلکه می خواهند با آسیب زدن به اعتماد عمومی و امید 
اجتماعی بدون پرداخت هزینه های سنگین سخت افزاری 

یک جنگ کلاسیک اهداف خود را پیش ببرند...

نایب رئیس اول اتحادیه صنف مشاوران املاک :

بازار مسکن ظرفیت افزایش قیمت ندارد 
در بازار مسکن چه خبر است؟ یک مشاور املاک از افزایش 30 تا 40 درصدی قیمت ها خبر می دهد، در حالی که نایب 
رئیس اتحادیه مشاوران املاک می گوید که قیمت معاملات انجام شده، تغییر خاصی نداشته و حتی قیمت های سال 1397 

نیز در توان خریداران نیست...
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صبر استراتژیک، جنگ یا صلح
این	روزها	ایران	تب	دار	است	و	هر	آنکس	که	دغدغه	
ایران	را	دارد	باید	خواب	را	بر	چشمان	خود	حرام	کند.	بدون	
ترس	از	هر	اتهامی		برای	حفظ	ایران	هر	آنچه	لازم	باشد	باید	
انجام	داد.	باید	گفت	و	نوشت	و	اگر	لازم	بود	فریاد	زد.	بعضاً	

فریاد	صلح،	بیش	از	فریاد	جنگ	جسارت	می	خواهد.	امریکا،	عراق	نیست.	درک	موقعیت	
و	ظرفیت،	بخشی	مهمی	از	موفقیت	است.	ما	در	طول	تاریخ	غافل	از	این	اصل	بوده	ایم	و	
نتایج	آن	هجوم	مغول،	ترکمنچای،	جام	زهر	و	برجام	بوده	است.	بحران	و	تهدیدات	امروز	
واشنگتن	علیه	ایران	قابل	قیاس	با	تهدیدات	گذشته	نبوده	و	جنس	تهدید	از	جنس	جنگ	
است.	تداوم	عدم	درک	شرایط	و	ظرفیت	های	متقابل	ایران	و	امریکا	در	تقابل	احتمالی،	
فردا	می	تواند	به	فرجامی	تلختر	از	همه	فرجام	های	گذشته	منجر	شود.	نگاهی	به	نقشه	
جغرافیایی	و	درک	موقعیت	ژیواستراتژیک	ایران،	اثبات	می	کند	که	نابودی	و	پایان	کیان	
تاریخی	و	جغرافیایی	این	سرزمین،	آرزوی	دشمنان	و	رقبای	منطقه	ای	ایران	است.	نباید	
به	عملی	شدن	آن	فرصت	داد.	این	روزها	نباید	خوابید.	باید	پیچیدگی	های	چند	بعدی	را	
درک	کرده	وارد	دام	فریب	نشد.	برای	حفظ	قامت	ایران	باید	هر	آنچه	لازم	است	انجام	داد.	
از	ساده	سازی	بحران	و	تحلیل	ساده	باید	دور	شد.	سخن،	نوشته	و	تحلیل	باید	حاصل	درد	
و	مسئولیت	باشد	و	باید	در	قبال	آن	پاسخگو	بود.	اینکه	جنگی	نمی	شود	خودفریبی	ناشی	

ازعدم	درک	شرایط	است.	باید	جسارت	گفتن	داشت،	هر	چند	که	خوش	نیاید.	
تصمیم	برای	سایه	انداختن	بر	تعهد	ایران	در	برجام،	انداختن	سایه	جنگ	بر	کشور	است.	
حفظ	تعهد	برجام	تضمین	صلح	است.	حاصل	صبر	استراتژیک	باید	تضمین	کننده	منافع	
پایدار	ایران	باشد،	نه	اینکه	کیان	ایران	را	به	خطر	اندازد.	کره	شمالی	بمب	هسته	ای	دارد،	اما	
نان	ندارد.	در	خیال	بمب	هسته	ای	که	قبلا	آن	را	مشروع	ندانسته	ایم،	دستیابی	به	آن	نه	
تنها	عامل	بازدارنده	نیست	بلکه	خود	عامل	بسیج	جهان	برای	جنگی	وسیع	و	تمام	کننده	
علیه	ایران	خواهد	بود.	برای	تغییر	شرایط	بحرانی	باید	رویکردها	و	سیاست	ها	را	تغییر	داد.	ما	
با	سست	کردن	و	یا	خروج	از	برجام		می	خواهیم	به	جایی	برگردیم	که	منتهی	به	بن	بست	
شده	بود	و	این	خطاست.	باید	تغییر	کنیم	و	اگر	نکنیم	تغییرمان	خواهند	داد.	هنوز	می	
توانیم	خود	مدیریت	تغییر	را	داشته	باشیم.	باید	در	تصمیم	استراتژیک	به	جای	دلخوشی	
به	افتراق	انداختن	در	میان	مقامات	امریکا	و	یا	جدایی	اروپا	از	امریکا،	با	تیم	"ب	منفی	یک"	

مذاکره	کرد.	دریابیم	سست	نمودن	برجام،	گل	به	خودیست.	
توجه	کنیم	امریکایی	که	با	تحریم	توانسته	به	اینجا	برسد،	با	جنگ	به	کجا	خواهد	
رسید.	اگر	عقبه	سیاست	خارجی	متکی	بر	پشتیبانی	داخلی	است،	کاش	حداقل	به	همراه	
اعلام	تصمیمات	برجامی،	در	خصوص	مسائل	حاد	داخلی	در	حوزهای	سیاسی،	اقتصادی،	
اجتماعی	نیز	بسته	اصلاحات	ساختاری	ارائه	می	کردیم.	تنها	و	تنها	با	مبارزه	جدی	و	عملی	

با	فساد	در	شرایط	سخت	تاریخی	امروز	می	توان	مردم	را	همراه	کرد.	
ما	به	عنوان	ایران	نباید	وارد	تور	آمریکا	و	متحدین	منطقه	ای	آن	شویم.	سیاست	حاصل	
دستورعمل	مبتنی	بر	نگاه	احساسی	و	یا	ایراد	سخنان	سلحشورانانه	نیست.	عقل	را	گرفتار	
دالان	تنگ	مرید	و	مرادی	نکنیم.	اروپا،	چین	و	روسیه	از	سایه	انداختن	بر	برجام	پشتیبانی	
نخواهند	کرد.	بدانیم	در	نقطه	حساس	و	تعیین	کننده،	عراق	نیز	با	مدنظر	قرار	دادن	منافع	
خود،	عمق	راهبردی	را	که	فکر	می	کنیم	داریم	محدود	خواهد	کرد.	چشم	ها	را	نبندیم.	با	
بستن	چشم	ها	روی	واقعیت	های	حاکم	بر	صحنه	سیاست،	هیچ	تغییری	جز	آنکه	با	باز	
کردن	چشم	ها	اوضاع	بدتر	شود،	رخ	نخواهد	داد.	برای	امریکا	خروج	یا	سست	کردن	برجام	
نه	تنها	مهم	نیست	بلکه	حداقل	تندروها	از	آن	استقبال	می	کنند.	برجام	نمرده	اما	اگر	مرده	
باشد	هم	حفظ	برجام	از	خروج	از	آن	بهتر	است.	برجام	نیمه	جان	با	توجه	به	اینکه	پشتیبانی	

سیاسی	اروپا،	چین	و	روسیه	را	به	همراه	دارد،	می	تواند	بسترساز	صلح	باشد.
توجه	کنیم	بخش	مهمی	از	مشکلات	ما	به	عنوان	مقام	ایرانی	یا	ایرانی	به	طور	عام،	
تحت	تاثیر	نگاه	عظمت	محوری	به	خویشی	است	که		نه	به	امروز	بلکه	به	تاریخ	دیروز	تکیه	
زده	است.	این	عامل	به	جای	آنکه	نگاه	به	جلو	داشته	باشد	نگاه	به	عقب	دارد	وعامل	در	
جا	زدن	و	به	بیراهه	رفتن	است.	همه	و	در	این	میان	مقامات	ارشد	کشور	بدانند	که	ورود	
به	ریسکی	که	می	تواند	قمار	یک	سر	باخت	باشد،	رسم	و	رسوم	کشورداری	نیست.	توجه	
کنیم	در	نظام	بین	الملل	و	منطقه	چه	می	گذرد.	حال	که	ما	دانستیم	وعده	های	اروپا	
در	بعد	اقتصادی	محدود	و	چندان	گره	گشا	نیست	آیا	باید	خودکشی	کنیم،	یا	باید	روی	
مذاکرات	بندهایی	از	شروط	آمریکا	که	می	دانیم	روسیه،	چین	و	اروپا	هم	در	آنها	با	واشنگتن	
هماهنگ	هستند	فکر	کنیم.ما	در	بن	بست	میان	جنگ	و	مذاکره،	باید	مذاکره	را	انتخاب	
کنیم.	تصمیم	استراتژیک	باید	به	صلح	منجر	شود.	تصمیم	جدید	برجامی	ایران	در	واقع	
تغییر	رفتار	منتهی	به	جنگ	است	و	صلح	را	می	تواند	دورتر	کند.	ما	وارد	مانوری	شده	ایم	که	
ابزارقدرت	نمایی	ما	را	به	چگونگی	واکنش	دیگران	وابسته	کرده	است،	در	حالی	که	قدرت	
کشور	باید	بیش	از	همه	از	ظرفیت	های	درونی	نشات	بگیرد.	قلدر،	جنایتکار	و...	خواندن	
امریکا	شاید	روی	بخشی	از	افکار	عمومی	ایران	تاثیر	بگذارد،	اما	روی	عملکرد	چین،	روسیه	
و	اروپا	در	قبال	ایران	تاثیر	نخواهد	گذاشت.	خلاصه	آنکه	با	توجه	به	شرایط	خطیر	کشور	
نباید	در	چرخه	اقداماتی	افتاد	که	نتیجه	آن	نابودی	کیان	ایران	باشد.	در	جنگ	احتمالی	می	
توان	به	دشمن	صدمه	و	ضربه	زد	اما	با	توجه	به	ظرفیت	های	طرفین	بدانیم	که	نه	امریکا	
نه	متحدین	آن	مضمحل	نخواهند	شد.	نگذاریم	فرصت	های	آخر	از	دست	برود.	در	شرایط	
ملتهب	میان	ایران		و	امریکا	بهانه	و	جرقه	ای	عامل	جنگ	شده	و	سرازیری	جنگ	بسیار	
پرشتاب	و	آنی	خواهد	بود.	امریکا	چهل	سال	است	که	صبر	استرتژیک	داشته	است.	خروج	
از	برجام	برای	تندروهای	امریکایی	که	چهل	سال	است	مرگ	بر	آمریکا،	تسخیر	سفارت،	

دستان	بسته	ملوانان	و...	را	تحمل	کرده	اند	فرصتی	برای	انتقام	خواهد	بود.	
تحلیلگر ارشد مسائل سیاسی 

 آمریکا به دنبال خلوت کردن 
زمین شطرنج ایران

آمریکا	با	علم	به	اینکه	نمی	تواند	به	سمت	جنگ	نظامی	
با	ایران	برود	بر	کوس	جنگ	می	کوبد	اما	هدف	اصلی	اش	
را	در	جنگ	اقتصادی	دنبال	می	کند.به	جز	عربستان	و	

اسرائیل	و	یکی	دو	کشور	عربی	حوزه	خلیج	فارس،	هیچ	کشوری	در	جهان	موافق	حمله	
نظامی	آمریکا	به	ایران	نیست.	آنها	می	دانند	جنگ	آمریکا	و	ایران	یعنی	یک	بحران	تمام	
عیار	بین	المللی	به	خاطر	همین	تلاش	می	کنند	این	بحران	شکل	نگیرد.آمریکا	به	خوبی	
نظر	کشورهای	اروپایی،	روسیه	و	چین	را	در	مورد	جنگ	با	ایران	می	داند،	به	خاطر	همین	
از	درخت	نظامی	می	خواهد	میوه	اقتصادی	بچیند.آمریکا	همه	کشورهای	جهان	را	تهدید	
کرده	است	که	اگر	با	ایران	معامله	کنند	هدف	خشم	او	قرار	خواهند	شد.	این	تصمیم		
باعث	شده	است	تا	کشورهای	اروپایی	کمی	دست	و	پای	خود	را	در	برابر	ایران	جمع	
کنند	و	در	معامله	با	ایران	احتیاط	کنند.قدرت	و	بزرگی	اقتصاد	آمریکا	باعث	شده	است	
تا	بسیاری	از	کشورهای	جهان	به	ایالات	متحده	وابسته	باشند	و	مخالفت	با	سیاست	های	
آن	ضررهای	هنگفتی	به	این	کشورها	وارد	می	کند.خروج	آمریکا	از	برجام	و	ناتوانی	اروپا	
در	انجام	تعهدات	خود	باعث	شد	ایران	تصمیم	جدیدی	بگیرد.	تصمیمی	که	به	اروپا	برای	
انجام	تعهدات	خود	60	روز	فرصت	می	دهد.درست	است	کشورهای	اروپایی	به	تعهدات	
خود	در	برجام	عمل	نکردند،	به	تحریم	ایران	هم	اقدام	نکردند.	اما	فشار	آمریکا	و	تصمیم		
جدید	ایران	به	ویژه	اگر	به	خروج	از	برجام	بینجامد	باعث	می	شود	آنها	هم	در	کنار	آمریکا	
قرار	بگیرند	و	تحریم	های	ایران		را	برگردانند.تحریم	هایی	که	می	تواند	حال	اقتصاد	ایران	
را	وخیم	تر	کند.به	استعاره	می	توان	گفت	که	آمریکا	به	دنبال	خلوت	کردن	زمین	شطرنج	
ایران	است.	در	هیچ	زمانی	ایران	در	برابر	آمریکا	اینقدر	زمین	پر	و	پیمانی	نداشت	اما	
حالا		با	تصمیم	های	آمریکا	بازی	در	حال	تغییر	است.ایران	باید	در	این	بازی	دیپلماسی	
حواسش	به	دوستان	خود	باشد.	نباید	دوباره	در	موضع	انزوا	قرار	بگیرد	و	تبدیل	به	
کشوری	تنها	در	عرصه	بین	المللی	شود.ایران	حق	دارد	به	کم	کاری	های	اروپا	و	دیگر	
کشورها	اعتراض	کند	و	از	آنها	بخواهد	به	تعهدات	خود	در	قبال	برجام	عمل	کنند	اما	
تصمیم	های	تهران	نباید	زمینه	ساز	تنهایی	ایران	در	برابر	آمریکا	و	روسای	ماجراجویش	
شود.رابطه	ایران	و	امریکا	در	وضعیتی	است	که	هر	حرکتِ	نسنجیده	می	تواند	هزینه	های	
زیادی	برای	دو	کشور	داشته	باشد	به		همین	دلیل	نقش	دیپلماسی	و	گفت	وگو	بیش	از	

هر	زمان	دیگری	به	چشم	خواهد	آمد.

وزیر دفاع: 

ایران از قدرت بازدارندگی
 دفاعی بالایی برخوردار است

سخنگوی	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	با	اشاره	به	اظهارات	
وزیر	دفاع	در	این	کمیسیون	گفت	که	طبق	توضیحات	امیر	حاتمی	جمهوری	اسلامی	
ایران	در	راستای	راهبردهای	امنیت	ملی	خود	از	قدرت	بازدارندگی	دفاعی	بالایی	

برخوردار	است.
علی	نجفی	خوشرودی	در	توضیح	جلسه	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	
مجلس	گفت:	این	جلسه	با	حضور	امیر	حاتمی	وزیر	دفاع	و	پشتیبانی	نیروی	مسلح	
برای	پاسخ	به	سوال	آقای	نانواکناری	نماینده	بابلسر	برگزار	شد	که	قرار	شد	کمیته	اصلی	

کمیسیون	جهت	رسیدگی	به	وضعیت	و	سوابق	فرودگاه	در	بابلسر	تشکیل	شود.
وی	افزود:	همچنین	در	این	جلسه	وزیر	دفاع	گزارشی	از	وضعیت	دفاعی	کشور	ارائه	
و	تاکید	کرد	که	نیروهای	مسلح	جمهوری	اسلامی	ایران	با	اتحاد	و	انسجام	و	آمادگی	
کامل	از	منافع	و	امنیت	ملی	کشور	دفاع	خواهند	کرد.	جمهوری	اسلامی	ایران	در	راستای	

راهبردهای	امنیت	ملی	خود	از	قدرت	بازدارندگی	دفاعی	بالایی	برخوردار	است.

الیاس حضرتی:

هدف دشمن کاهش امید مردم است
نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	گفت:	هدف	دشمن	خردکردن	شخصیت	مردم	ایران	
زیر	چرخ	مسائل	و	مشکلات	موجود	و	از	بین	بردن	اعتماد	و	تقلیل	امید	و	باور	آنها	بر	یاس	

و	ناامیدی	است.
»الیاس	حضرتی«	در	نطق	میان	دستور	جلسه	علنی	امروز-سه	شنبه-مجلس	شورای	
اسلامی	اظهارداشت:	بی	شک	سخت	ترین	برنامه	تحریم	جهانی	و	با	غلظت	ترین	برنامه	
محاصره	اقتصادی	بعد	از	انقلاب	اسلامی	و	در	یک	صد	سال	گذشته	ایران	بر	سر	مردم	
ایران	آمده	است.وی	افزود:	دشمنان	در	تلاش	هستند	که	فشار	اصلی	را	بر	گرده	آحاد	
ملت	به	ویژه	مردم	ضعیف،	مستضعف	و	آسیب	پذیر	وارد	کنند	تا	به	رابطه،	اعتقاد	و	باور	
آنها	به	نظام	لطمه	بزنند.وی	هدف	دشمن	در	وهله	اول	را	حمله	نظامی	ندانست	و	یادآور	
شد:	هدف	خردکردن	شخصیت	مردم	زیر	چرخ	مسائل	و	مشکلات	موجود	و	از	بین	بردن	
اعتماد	و	تقلیل	امید	و	باور	آنها	بر	یاس	و	ناامیدی	است؛	جنگ	شروع	شده	و	جنگ	روانی	
علیه	ملت	ایران	از	زمین	و	هوا	با	استفاده	از	تمام	تکنیک	ها	و	تکنولوژی	ها	و	ابزار	و	غیره	آغاز	
شده	و	مردم	از	همه	اطراف	و	اکناف	و	از	زمین	و	هوا	بمباران	روانی	می	شوند.نماینده	مردم	
تهران	در	مجلس	با	بیان	این	که	دشمن	درصدد	است	تا	مردم	را	ناامید	کند،	اظهار	داشت:	
دشمن	می	خواهد	به	اختلافات	دامن	بزند،	طبل	و	شیپور	اختلافات	و	تضادها	و	شکاف	ها	را	
همچنان	بنوازد،	فشار	اقتصادی	چه	بر	اثر	تحریم	و	چه	بر	اثر	ضعف	مدیریت	دامنگیر	مردم	
کند؛	مردمی	که	از	ابتدای	انقلاب	شب	و	روز	پای	این	انقلاب	ایستاده	اند؛	مردم	از	ابتدای	
انقلاب	هر	چه	داشتند	و	نداشتند	تقدیم	کردند	و	پای	این	معامله	بزرگ	ایستادند	و	امروز	
مورد	تهاجم	تیرهای	زهر	آگین	دشمن	در	این	جنگ	روانی	قرار	گرفتند.حضرتی	همچنین	
گفت:	در	جنگ	روانی	وضعیت	به	گونه	ای	است	که	مسئولان	درک	نمی	کنند	یا	دیر	درک	
کرده	و	زمانی	درک	می	کنند	که	کار	از	کار	گذشته	و	مردم	زیر	چرخ	ها	له	می	شوند.وی	ادامه	
داد:	دشمن	از	تمام	توان	خود	استفاده	می	کند	و	با	اخبار	غلط	و	با	بزرگ	نمایی	در	چهره	
حزب	اللهی،	اصلاح	طلب،	اصولگرا	و	مدافع	نظام	و	افراطی	و	تندرو	غیره	سمپاشی	می	کنند؛	

در	داخل	هم	ما	توجهی	به	این	جنگ	بزرگ	نداریم.
*  سرگرم مسائل پوچ اندر پوچ هستیم

حضرتی	خطاب	به	نمایندگان	مجلس	اظهار	داشت:	ما	در	کجا	قرار	داریم؛	نمایندگان	
ملت	در	کجای	این	داستان	قرار	دارند،	بودن	یا	نبودن	ما	چه	اثری	دارد،	از	خودمان	
پرسیده	ایم	اگر	یک	ماه	مجلس	را	تعطیل	کنند	چه	ضایعه		و	خسارتی	به	این	ملت	وارد	
می	شود،	آیا	وجود	ما	اثر	مثبتی	در	این	داستان	دارد،	جایگاه	و	نقش	ما	کجاست،این	مردم	
دارند	له	می	شوند	و	ما	شاهد	هستیم	و	شاید	درک	شان	هم	نمی	کنیم.وی	افزود:	هیچ	
درکی	از	ملت	زیر	چرخ	های	گرانی	و	تورم	و	بیکاری	و	هرج	و	مرج	حاکم	بر	بازار	و	اقتصاد	
نداریم	و	هر	یک	از	ما	طبلی	برداشته	ایم	و	بر	اختلافات	و	تعمیق	اختلافات	می	کوبیم	و	
سرگرم	مسائل	پوچ	اندر	پوچ	هستیم	بدون	آنکه	اثر	بیرونی	داشته	باشیم.عضو	فراکسیون	
امید	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	عزیزان	ما	در	سپاه	با	چشم	تیزبین	خود	باید	تحرکات	
دشمن	را	رصد	کنند،	در	حوزه	سیاست	خارجی	نیز	وزیر	امور	خارجه	باید	مقتدرانه	با	
اختیارات	کاملی	که	از	رهبری	و	نظام	گرفته	به	تمام	صاحب	نظران	و	کسانی	که	می	توانند	

در	حوزه	سیاست	عمومی	و	در	میدان	سیاست	عمومی	تاثیرگذار	باشند،فراخوان	دهد.

مصطفی کواکبیان :

مشکل اصلی اقتصاد کشور
 فساد است نه تحریم 

نماینده	مردم	تهران	با	تاکید	بر	ضرورت	شفافیت	اقتصادی		گفت	:	امروز	مشکل	اصلی	
اقتصاد	کشور،	فساد	است	نه	تحریم	های	خارجی.

مصطفی	کواکبیان	در	جلسه	علنی	دیروز	مجلس	شورای	اسلامی	در	نطق	میان	
دستور	خود	اظهار	داشت:	هرگونه	تنش	زایی	در	روابط	ایران	و	همسایگان	خلیج	فارس	نه	
خواست	مسئولان	نظام	و	نه	ملت	شریف	ایران	است	و	شک	نکنید	که	برخی	می	خواهند	
با	ناامن	جلوه	دادن	خلیج	فارس	و	رفت	و	آمد	کشتی	های	نفتی،	زمینه	را	برای	دخالت	
نظامی	قدرت	های	مستکبر	جهان	فراهم	سازند.وی	تاکید	کرد:	هرچند	آمریکا	بداند	که	
ممکن	است	شروع	جنگ	با	آنها	باشد،	اما	قطعاً	پایان	جنگ	هرگز	با	آنان	نخواهد	بود.عضو	
کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	متذکر	شد:	جای	بسی	تأسف	است	که	
برخی	رسانه	های	داخلی	به	جای	همراهی	با	وزیر	امور	خارجه	در	ماجرای	خرابکاری	های	

کشتی	بندر	فجیره،	با	ذوق	زدگی	آن	را	تیتر	یک	خود	می	سازند.
* آقای روحانی! از شما پذیرفته نیست که بگوئید اختیاری ندارم

	کواکبیان	در	ادامه	با	اشاره	به	مشکلات	معیشتی	کشور	خطاب	به	رئیس	جمهور	
گفت:	آقای	روحانی	امروز	از	شما	پذیرفته	نیست	که	بگویید	چندان	اختیاری	ندارم،	چرا	
که	شما	امروز	رئیس	شورای	عالی	امنیت	ملی	هستید	و	ریاست	ده	ها	شورای	جورواجور	
را	هم	در	اختیار	دارید	و	این	مسئله	نشان	دهنده	اختیارات	گسترده	شما	است.وی	افزود:	
اگر	هم	در	مواردی	طبق	قانون	اساسی	باید	مسائل	به	تصویب	و	نظر	مقام	معظم	رهبری	
برسد،	در	عمل	و	در	طول	این	چندین	سال	مشخص	شده	است	که	ایشان	با	توجه	به	نظر	
مشورتی	کارشناسان	و	متخصصان	تصمیم	می	گیرند	و	بر	این	اساس	جای	هیچ	گونه	تعلل	و	
درنگی	برای	تحقق	وعده	هایتان	وجود	ندارد.نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	بیان	کرد:	آقای	
روحانی!	شما	شورای	اقتصادی	سران	قوا	را	هم	در	اختیار	دارید	و	برخلاف	نظر	عده	ای	که	
شما	را	به	کناره	گیری	دعوت	می	کنند،	از	شما	می	خواهم	که	محکم	بایستید	و	به	وظایف	و	
اختیارات	خود	با	جدیت	بیشتر	و	همچنین	با	هماهنگی	کابینه	و	تیم	اقتصادی	دولت	عمل	
کنید.وی	اظهار	داشت:	از	بانک	مرکزی	و	همه	دستگاه	های	اجرایی	می	خواهم	که	لیست	
اسامی	دریافت	کنندگان	ارز	به	نرخ	۴,۲00	تومان	را	منتشر	سازند	و	میزان	واردات	و	نحوه	
و	نرخ	توزیع	آن	مشخص	شود.عضو	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	
ادامه	داد:	آیا	درست	است	که	۳0	میلیارد	دلار	ارز	به	خارج	از	کشور	منتقل	شده	است	اما	
چندان	خبری	از	کالاها	و	نرخ	ارز	دولتی	نیست؟کواکبیان	تصریح	کرد:	از	وزارت	فرهنگ	و	
ارشاد	اسلامی	و	بانک	مرکزی	می	خواهم	که	لیست	دریافت	ارز	برای	کاغذ	نشر	و	مطبوعات	
را	هرچه	سریع	تر	اعلام	کنند	تا	مشخص	شود	که	چگونه	کاغذ	از	۲,۲00	تومان	امروز	به	
۱۵	هزار	تومان	رسیده	است.نماینده	مردم	تهران	با	تاکید	بر	ضرورت	شفافیت	اقتصادی	

خاطرنشان	کرد:	امروز	مشکل	اصلی	اقتصاد	کشور،	فساد	است	نه	تحریم	های	خارجی.

معاون اقتصادی رئیس جمهور:

 ۹ ماه امسال تحمل کنیم، دشمن ناامید می شود
	معاون	اقتصادی	رئیس	جمهور	گفت:	تاکید	می	کنم	که	شرایط	سخت	فرصت	خوبی	
است	برای	اصلاحات	ساختاری	.	تصمیمات	سخت	را	در	شرایط	سخت	آسان	تر	می	شود	

گرفت	و	ما	باید	از	این	فرصت	برای	جراحی	های	شفا	بخش	استفاده	کنیم	.	
محمد	نهاوندیان	در	دیدار	با	مسئولان	و	مدیران	سازمان	های	مردم	نهاد	عضو	شبکه	
مشاوران	مدیریت	و	مهندسی	ایران	تاکید	کرد:	در	این	شرایط	هرکسی	وظیفه	دارد	به	
سهم		خود	به	جای	مسئولیت	گریزی	و	فرافکنی،	مشارکت	فعالانه	داشته	باشد	و	هم	اکنون	
فرصتی	است	که	ما	به	فعالان	بنگاه	های	اقتصادی	کمک	کنیم،	تاب	آوری	کنند،	چون	به	
عقیده	بسیاری	از	کارشناسان،	اگر	ما	9	ماه	باقی	مانده	سال	پیش	رو	را	بگذرانیم،	دشمن	از	
ادامه	فشارها		ناامید	خواهدشد.نهاوندیان	گفت:	واقعیت	این	است	که	بهبود	اوضاع	اقتصادی	
ایران	قبل	از	برجام	اتفاق	افتاد	و	باید	تلاش	کنیم،	پیام	کشورمان	پیام	استقامت	و	ابتکار		
باشد	،	هرکدام	از	ما	باید	خود	را	مسئول	بدانیم	و	برای	بهبود	شرایط،	احساس	و	پیشنهاد	
منطقی	داشته	باشیم.	ما	امکان	ابتکارات	فراوان	داریم	و	همان	گونه	که	در	قرآن	اشاره	شده،	
اگر	مشکلی	به	شما	وارد	شد،	آنها	یعنی	دشمنان	نیز	مشکلات		خاص	خود	را	دارند.	سابقه	
اراده	ها	و	ابتکارهای	خلاقانه	است.نهاوندیان	در	ادامه		با	اشاره	به	سیل	اخیر	و	ضرورت	
استفاده	از	موهبت	های	آن	گفت:	از	خسارت	های	۳۵	هزار	میلیارد	تومانی	سیل	که	بگذریم،	
می	توان	به	اشتغال	چند	ده	هزار	نفری	و	حل	بعضی	از	مشکلات	زیست	محیطی	و	ساخت	
و	ساز	استفاده	کرد.وی	از	مدیران	شرکتها	،	اعضا	شبکه		و	تشکل	های	عضو	شبکه	مشاوران	

مدیریت	خواست،	این	موضوع	را	در	دستور	کار	خود	قراردهند	و	پیگیری	نمایند.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی: 

موضوع هسته ای به شورای امنیت برود 
دیگر برجامی نخواهد بود

سخنگوی	سازمان	انرژی	اتمی	با	بیان	اینکه	اگر	اروپا	موضوع	هسته	ای	را	به	شورای	
امنیت	ببرد،	برجام	از	بین	خواهد	رفت،	گفت:	چنانچه	اروپایی	ها	برای	حفظ	برجام	کاری	

نکنند	به	غنی	سازی	اورانیوم	پیش	از	توافق	بازمی	گردیم.
به	گزارش	ایسنا،	بهروز	کمالوندی،	سخنگوی	سازمان	انرژی	اتمی	ایران	در	گفت	وگو	
با	شبکه	پرس	تی	وی	درباره	اظهارات	حسن	روحانی،	رئیس	جمهور	کشورمان	مبنی	بر	
کاهش	تعهدات	برجامی	ایران	اظهار	داشت:	ما	طی	یک	بازه	زمانی	60	روزه،	برخی	از	
تعهدات	خود	در	برجام	را	به	حالت	تعلیق	درمی	آوریم	و	این	فرصت	را	به	کشورهای	اروپایی	
می	دهیم	تا	به	تعهدات	خود	برگردند.	در	واقع،	از	این	طریق	سعی	داریم	تا	علاوه	بر	رفع	

تحریم	ها،	به	ثمرات	برجام	که	تاکنون	محقق	نشده	است،	دست	یابیم.
وی	در	خصوص	اقدام	اتحادیه	اروپا	مبنی	بر	رد	مهلت	60	روزه	ایران	گفت:	ایران	
حداقل	یک	سال	صبر	کرد	تا	ببیند	کشورهای	اروپایی	چه	واکنشی	را	در	قبال	خروج	
آمریکا	از	برجام	در	دستور	کار	قرار	می	دهند.	آنها	در	این	مدت،	وعده	های	زیادی	دادند	اما	
در	عمل	و	در	خصوص	مواردی	همچون	سازوکار	مالی	SPV	و	یا	اینستکس	عزم	جدی	
از	طرف	اروپایی	ها	مشاهده	نشد.	آنچه	که	ما	به	دنبال	آن	هستیم،	چیزی	جز	برداشته	
شدن	تحریم	ها	نیست	و	متأسفانه	در	طی	این	مدت،	اقدامی	جدی	از	سوی	غربی	ها	در	

این	زمینه	انجام	نگرفت.

رئیس	شورای	راهبردی	روابط	خارجی	
توافق	 برخلاف	 را	 تهران	 تصمیم	 ایران،	
هسته	ای	ندانست	و	از	اتحادیه	اروپا	به	
عنوان	طرف	اصلی	این	توافق	بین	المللی	
خواست	از	منافع	خود	در	برابر	آمریکا	دفاع	
کند.این	مطلب	را	'کمال	خرازی'	در	سفر	
اخیر	به	پاریس	و	در	گفت	وگو	با	روزنامه	

فرانسوی	لوموند	عنوان	کرد.
وی	در	پاسخ	به	سئوال	خبرنگار	لوموند	
درباره	خواسته	های	دقیق	ایران	از	اروپایی	
ها	گفت:	اروپا	مکانیسمی	به	نام	'اینستکس'	
ایجاد	کرده	تا	روابط	تجاری	خود	با	ایران،	
با	وجود	تحریم	های	بانکی	آمریکایی	را	
حفظ	کند.	این	مکانیسم	در	فرانسه	ثبت	
شده	اما	اقدامی	فراتر	از	آن	انجام	نشده	
است.	خرازی	تصریح	کرد:	ساختار	متناظر	
این	راهکار	نیز،	در	ایران	آماده	کار	است	و	

همه	مسوولان	آن	نیز	در	تهران	منصوب	
شده	اند.	به	نظر	می	رسد	که	دو	ماه	باید	
برای	آغاز	اولین	نقل	و	انتقالات	مالی	کافی	
باشد.وزیر	خارجه	سابق	ایران	در	پاسخ	به	
این	سئوال	خبرنگار	لوموند	مبنی	بر	اینکه	
'اروپایی	ها	خرید	نفت	از	ایران	را	متوقف	
کرده	اند	و	اینستکس	نیز	به	شما	اجازه	می	
دهد	فقط	محصولات	و	اقلام	بشردوستانه	
برای	شما	کافی	 این	 آیا	 دریافت	کنید.	
است؟'	گفت:	شرکت	های	اروپایی	هنوز	
هم	می	توانند	از	ایران	نفت	بخرند.	برخی	از	
این	کشورها	هیچ	منافعی	در	آمریکا	ندارند،	
از	این	رو	ترسی	از	تحریم	ها	ندارند.	ایتالیا	
و	یونان	خریدهای	نفتی	خود	را	متوقف	
کردند	در	حالیکه	آمریکا	به	آنها	معافیت	
هایی	را	از	تحریم	ها	قائل	شده	بود.	وی	
افزود:	این	نشان	می	دهد	که	این	تصمیم	

)نخریدن	نفت(	سیاسی	است.	پرداخت	
های	ترزیق	شده	در	قالب	اینستکس	باید	
به	عنوان	آغازی	برای	خریدهای	ایران	از	
اروپا	باشد.	خرازی	گفت:	گفته	شده	که	
اینستکس	در	وهله	نخست	برای	این	منظور	
خواهد	بود	که	ایران	بتواند	اقلام	دارویی	و	
اقلام	غذایی	خریداری	کند.	این	سخن	برای	
ما	رضایتبخش	نیست.	به	این	معنا	که	ما	فکر	
می	کنیم	این	راهکار	باید	اجازه	دهد	همه	
نوع	نقل	و	انتقال	صورت	گیرد.وی	تصریح	
کرد:	بنابراین	برای	چه	اروپا	نیز	متقابلا'	هیچ	
فشاری	روی	آمریکا	اعمال	نمی	کند؟	اروپا	

باید	از	منافع	خود	دفاع	کند.
اقدام های  با  * چندجانبه گرایی 

آمریکا در معرض نابودی است
رئیس	شورای	راهبردی	روابط	خارجی	
سالانه	 نشست	 دومین	 در	 	 همچنین	

پاریس	 در	 صلح	 برای	 رهبران	 مجمع	
اقدام	 با	 چندجانبه	گرایی	 اینکه	 بیان	 با	
نابودی	 خطر	 با	 آمریکا	 یکجانبه	 های	
آسیب	شناسی	 ضرورت	 بر	 روبروست،	
رویکرد	چندجانبه	گرایی	به	سبک	غربی	
تاکید	کرد	و	پیشنهاد	داد	تلاش	جمعی	
»چندجانبه	گرایی	 شکل	گیری	 برای	
نوین«	صورت	گیرد.کمال	خرازی		افزود:	
متاسفانه	در	سال	های	اخیر	بارها	شاهد	آن	
بوده	ایم	که	وقتی	قدرت	های	بزرگ	موفق	
امنیت	مجوز	لازم	 از	شورای	 نمی	شوند	
را	برای	اقدام	های	نظامی	خود	بگیرند،	
شورای	 از	 خارج	 ائتلاف	های	 تشکیل	 با	
امنیت،	دست	به	دخالت	نظامی	در	مناطق	
مختلف	می	زنند	تا	منافع	خود	را	تامین	
کنند.	نمونه	آن	دخالت	نظامی	آمریکا	و	
متحدان	آن	در	عراق،	لیبی	و	سوریه	است.

کمال خرازی:

تصمیم ایران برخلاف توافق هسته ای نیست

معاون	اول	رییس	جمهوری	گفت:	با	
تلاش	های	انجام	شده	در	سال	های	اخیر	
میزان	وابستگی	بودجه	به	درآمدهای	نفتی	
زمانی	 اگر	 یافت،	 کاهش	 زیادی	 تا	حد	
بودجه	دولت	80	تا	90	درصد	به	نفت	
به	۳0	 امروز	 وابستگی	 این	 بود،	 وابسته	

درصد	رسید.
»اسحاق	جهانگیری«	دیروز	در	جلسه	
شورای	عالی	علوم،	تحقیقات	و	فناوری	
)عتف(	که	به	ریاست	وی	برگزار	شد،	به	
تحریم	ها	و	آثار	آن	بر	بودجه	کشور	اشاره	
کرد	و	افزود:	با	تلاش	هایی	که	طی	سال	
های	اخیر	صورت	گرفته	میزان	وابستگی	
بودجه	به	درآمدهای	نفتی	تا	حد	زیادی	

کاهش	یافته	است.
وی	تاکید	کرد:	اگر	زمانی	بودجه	دولت	
بود،	 وابسته	 نفت	 به	 درصد	 تا	90	 	80
این	وابستگی	امروز	به	۳0	درصد	رسیده	
و	این	یعنی	اگر	در	بخش	هزینه	ها	در	
دستگاه	های	اجرایی	صرفه	جویی	شود،	
منابع	بیشتری	می	تواند	در	قالب	بودجه	
در	مسیر	توسعه	کشور	مورد	استفاده	قرار	
گیرد.وی	در	بخش	دیگری	از	سخنان	خود	
بر	اهمیت	نظام	یکپارچه	و	هماهنگ	در	
حوزه	پژوهش	و	فناوری	کشور	تاکید	کرد.
اظهار	 جمهوری	 رییس	 اول	 معاون	
و	 پژوهشی	 کارهای	 ساله	 همه	 داشت:	

تحقیقاتی	مهمی	در	دستگاه	های	مختلف	
اجرایی	انجام	می	شود	اما	به	دلیل	فقدان	
ارزیابی	 و	 ریزی	 برنامه	 هماهنگی	 نظام	
عملکرد	پژوهش	و	فناوری،	آثار	و	برون	داد	
این	پژوهش	ها	در	شاخص	های	اصلی	
اقتصاد	کشور	آن	طور	که	مورد	انتظار	است	

به	چشم	نمی	خورد.
گاهی	 حتی	 شد:	 یادآور	 جهانگیری	
ممکن	است	در	برخی	موضوعات	دهها	
پژوهش	در	دستگاه	های	مختلف	انجام	
شده	باشد	اما	بدلیل	نبود	نظام	یکپارچه	
در	بخش	تحقیق	و	پژوهش،	این	پژوهش	
را	 اثرات	و	کارایی	لازم	 اند	 نتوانسته	 ها	
در	جهت	تسریع	در	روند	توسعه	کشور	

داشته	باشند.	وی	همچنین	از	دبیرخانه	
شورای	عالی	عتف	برای	تدوین	پیشنهاد	
ایجاد	نظام	هماهنگ	برنامه	ریزی،	بودجه	
ریزی	و	ارزیابی	عملکرد	پژوهشی	و	فناوری	
کشور	قدردانی	کرده	و	این	پیشنهاد	را	

مثبت	ارزیابی	کرد.	
وی	خاطرنشان	کرد:	اصل	این	پیشنهاد	
خوب	است	اما	با	توجه	به	نظرات	اعضای	
جلسه	 در	 مجددا	 است	 لازم	 جلسه،	
کمیسیون	دائمی	شورا	مورد	بررسی	قرار	
گیرد	تا	هم	مطابقت	بیشتری	با	برنامه	
ششم	توسعه	و	سیاست	های	کلی	اقتصاد	
همه	 نظرات	 هم	 و	 کند	 پیدا	 مقاومتی	
دستگاه	های	اجرایی	ذیربط	در	آن	لحاظ	

شود	و	سپس	در	جلسات	آتی	شورای	عالی	
عتف	برای	تصویب	نهایی	ارائه	شود.

ادامه	 جمهوری	 رییس	 اول	 معاون	
داد:	در	این	بازنگری	و	بررسی	مجدد	باید	
قانون	مند	بودن	این	پیشنهاد	نیز	مدنظر	
قرار	گیرد	تا	اجرای	برنامه	های	این	نظام	
یکپارچه	در	تعارض	با	وظایف	و	برنامه	های	
قانونی	دستگاه	های	اجرایی	نباشد	بلکه	
زمینه	را	برای	ارتقاء	و	بهبود	برنامه	های	

پژوهشی	دستگاه	ها	مهیا	سازد.
جهانگیری	با	بیان	این	که	امروز	پس	
کشور،	 در	 توسعه	 برنامه	 	6 اجرای	 از	
هنوز	در	بخش	پژوهش	در	ابتدای	مسیر	
قرار	داریم،	خاطرنشان	کرد:	باید	تلاش	
کنیم	بودجه	مورد	نیاز	بخش	پژوهش	
تخصیص	پیدا	کند	و	با	جدیت	هرچه	
و	 پژوهش	 حوزه	 های	 فعالیت	 بیشتر	
فناوری	را	ارتقاء	بخشیم	تا	زمینه	توسعه	

کشور	بیش	از	پیش	فراهم	شود.
وی	با	تاکید	بر	این	که	توجه	به	امر	
پژوهش	و	تحقیق	باید	جایگاه	بیشتری	
اظهار	 کند،	 پیدا	 خصوصی	 بخش	 در	
داشت:	لازمه	توسعه	این	است	که	همه	
خصوصی،	 بخش	 و	 تولیدی	 واحدهای	
ارتقاء	دانش	و	توانمندی	علمی	خود	را	
افزایش	دهند	و	به	این	موضوع	بیش	از	

گذشته	توجه	داشته	باشند.

جهانگیری در جلسه شورای عالی علوم، تحقیقات و فناوری:

وابستگی بودجه به درآمد های نفتی به 30 درصد رسید
اخبــار سرمقـاله

یادداشت

اخبــار

استاد	دانشگاه	تهران	با	تاکید	بر	اینکه	مقابله	با	تهاجم	دشمن	به	امید	و	اعتماد	عمومی،	
نیازمند	یک	استراتژی	روشن	است،	گفت:	سطوح	حاکمیتی	باید	درک	واحدی	از	شرایط	

موجود	پیدا	کنند	تا	بتوانند	به	راهبردی	درست	برای	مقابله	با	این	تهدید	برسند.
»غلامرضا	ظریفیان«	با	اشاره	به	سیاست	های	خصمانه	آمریکا	علیه	ایران	گفت:	هدف	
اقدامات	آمریکا	در	دوره	ترامپ	حمله	نظامی	به	ایران	نبوده	بلکه	می	خواهند	با	آسیب	زدن	
به	اعتماد	عمومی	و	امید	اجتماعی	بدون	پرداخت	هزینه	های	سنگین	سخت	افزاری	یک	
جنگ	کلاسیک	اهداف	خود	را	پیش	ببرند.این	استاد	دانشگاه	افزود:	به	کار	بردن	عبارت	
جنگ	امید	توسط	ریاست	جمهوری	در	دیداری	که	با	معلمان	داشت،	بسیار	دقیق	و	متکی	
بر	دریافت	عمیق	از	وضعیت	موجود	است.	زمانی	که	اعتماد	و	امید	اجتماعی	کاهش	یابد،	
جامعه	وارد	مرحله	دیگری	از	مسائل	داخلی	می	شود	که	مشکلات	بیشتری	در	پی	خواهد	
داشت.معاون	اسبق	وزارت	علوم،	تحقیقات	و	فناوری	گفت:	امید	شاخص	های	فراوانی	دارد	
که	دشمنان	کشور	با	صرف	هزینه	های	فراوان	از	جمله	پشتیبانی	از	رسانه	های	متعدد،	
درصدد	تشدید	فشار	روانی	بر	جامعه	برای	تضعیف	برخی	از	این	شاخص	ها	از	جمله	
باورهای	ملی،	دینی	و	انسجام	داخلی	هستند.ظریفیان	با	بیان	این	که	جامعه	هدف	این	
تهاجم	نیاز	به	استراتژی	روشنی	برای	مقابله	دارد،	اظهارداشت:	سطوح	حاکمیتی	در	ابتدا	

باید	درک	واحدی	از	شرایط	موجود	پیدا	کنند.	متاسفانه	احساس	می	شود	در	حال	حاضر	
درک	مشترکی	از	مسئله	ای	که	ایران	درگیر	آن	است،	وجود	ندارد.	در	حالی	که	این	درک	
مشترک	منجر	به	اتخاذ	راهبردی	درست	که	مورد	تفاهم	تمام	بخش	های	حاکمیتی	است،	
می	شود	و	توسط	خود	ارکان	حکومت	نفی	نخواهد	شد.این	استاد	تاریخ	با	تاکید	بر	نقش	
اساسی	دولت	در	این	کارزار	گفت:	اگر	مسئولان	این	درک	مشترک	را	به	جامعه	منتقل	
کنند	که	تقسیم	وظایف	صورت	گرفته	و	اولویت	بندی	ها	مشخص	شده	است،	اجزای	
جامعه	مدنی	همچون	احزاب،	موسسات	مردم	نهاد	و	رسانه	ها	هم	می	توانند	نقش	خود	
را	در	همراهی	و	پشتیبانی	دولت	و	حاکمیت	به	خوبی	ایفا	کنند.وی	با	بیان	این	که	در	این	
شرایط	دولت	و	حاکمیت	بار	سنگینی	بر	دوش	دارند	و	باید	آرایش	مناسبی	برای	حراست	
از	امیدواری	مردم	شکل	دهند،	اظهارداشت:	باید	به	امید	اجتماعی	اهمیت	فراوان	داد	و	
حداکثر	تلاش	ها	در	جهت	پوشش	ضعف	ها	و	ناکارآمدی	ها	و	مبارزه	با	مفاسد	موجود	
انجام	شود.	ظریفیان	خاطرنشان	کرد:	تقویت	از	درون	جامعه،	تکیه	بیشتر	بر	مردم،	درک	
درست	از	خواسته	ها	و	نیازهای	جامعه،	حفظ	کرامت	اجتماعی	اقشار	مختلف	و	برطرف	
کردن	ضعف	های	درونی	ساختار	حاکمیت	از	جمله	مهمترین	اقداماتی	است	که	دولت	و	

حاکمیت	در	این	شرایط	می	توانند	انجام	دهند.

سخنگوی	هیات	رییسه	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	اتفاقاتی	که	در	امارات	رخ	داده،	
شیطنت	اسرائیلی	هاست	و	نظر	نظام	همان	نظری	است	که	وزارت	خارجه	به	عنوان	

دستگاه	رسمی	کشور	مطرح	کرده	است.
»بهروز	نعمتی«	در	حاشیه	جلسه	علنی	وز	سه	شنبه	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	در	
جلسه	غیر	علنی	امروز	در	مورد	اتفاقاتی	که	در	امارات	افتاده	مباحثی	مطرح	شد	و	احساس	
می	شود	این	اتفاقات	شیطنت	اسرائیلی	ها	باشد	و	نظر	نظام	هم	همان	نظری	است	که	
وزارت	خارجه	به	عنوان	دستگاه	رسمی	کشور	مطرح	کرده	است.به	گزارش	ایرنا	در	پی	
وقوع	سانحه	برای	چند	کشتی	در	دریای	عمان	در	روز	یکشنبه	۲۲	اردیبهشت	برای	چند	
کشتی	در	دریای	عمان،	سخنگوی	وزارت	امور	خارجه	این	اتفاقات	را	نگران	کننده	و	تاسف	

بار	دانست	و	خواهان	روشن	شدن	ابعاد	دقیق	این	حادثه	شد.	
موسوی	با	اشاره	به	تاثیر	منفی	این	حوادث	بر	سلامت	کشتیرانی	و	امنیت	عبور	و	مرور	

دریایی	نسبت	به	هرگونه	دسیسه	از	سوی	بدخواهان	جهت	برهم	زدن	ثبات	و	امنیت	در	
منطقه	هشدار	داد	و	خواهان	هوشیاری	کشورهای	منطقه	نسبت	به	هرگونه	ماجراجویی	

از	سوی	عوامل	خارجی	شد.
نعمتی	همچنین	درباره	موضوعات	دیگری	که	در	جلسه	غیر	علنی	مطرح	شد،	گفت:	
در	این	جلسه	تاکید	بر	این	بود	که	سیل	زدگان	فراموش	نشوند	و	بنا	شد	طرحی	که	تعدادی	
از	نمایندگان	در	مورد	سیل	تدوین	کرده	بودند	در	مجلس	بررسی	شود	تا	خدمات	لازم	

برای	سیل	زدگان	ارائه	شود.
سخنگوی	هیات	رئیسه	مجلس	تصریح	کرد:	مسائل	هسته	ای،	برجام	و	اقداماتی	که	
اروپایی	ها	باید	در	بازه	زمانی	60	روز	ضرب	الاجل	انجام	دهند،	از	دیگر	موضوعات	مطرح	
شده	در	نشست	غیرعلنی	امروز	نمایندگان	بود.	ضمن	اینکه	امروز	پیگیری	هایی	که	تیم	

وزارت	خارجه	و	دستگاه	دیپلماسی	کشور	داشتند،	بررسی	شد.

راهکار غلامرضا ظریفیان در مواجهه با جنگ امید؛

مقابله با تهاجم دشمن نیازمند استراتژی روشن است

سخنگوی هیات رییسه مجلس:

اتفاقات امارات، شیطنت اسرائیلی هاست

صادق ملکی *

یک	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	تاکید	کرد:		درست	
است	که	اصلاح	طلبان	نقدهایی	را	به	دولت	دارند	اما	به	

هیچ	عنوان	قصد	عبور	از	روحانی	را	ندارد.
علی	تاجرنیا		درباره	شروع	موج	جدید	تخریب	ها	علیه	
دولت	و	اینکه	گفته	می	شود	یک	»کودتای	مدیریتی	در	
دولت	در	راه	است«	است،		گفت:	معتقدم	مسئله	مهمی	
در	کشور	ما	وجود	دارد	و	آن	این	است	که	در	حال	حاضر	
مردم	نسبت	به	عملکرد	برخی	از	نهادهای	حاکمیتی	تردید	

جدی	دارند	و	یکی	از	این	مجموعه	ها	مجلس	است.
مجلس	 داد:		 ادامه	 اصلاح	طلب	 سیاسی	 فعال	 این	
شورای	اسلامی	متاسفانه	ترکیبش	به	گونه	ای	شکل	گرفته	
است	که	از	کارآمدی	لازم	برای	حل	مسائل	و	مشکلات	
برخوردار	نیست	و	همین	امر	باعث	شده	بخش	عمده	ای	
از	نمایندگان	مورد	اقبال	افکار	عمومی	حوزه	انتخابیه	خود	
قرار	نگیرند،	بنابراین	یک	سبقتی	گرفته	اند	و	به	نوعی	

اپوزیسون	شده	اند.
وی	ادامه	داد:	باتوجه	به	اینکه	یکی	از	مشکلات	اساسی	
کشور	مسائل	اجرایی	است،	این	نمایندگان	به	نوعی	ژست	
مخالفت	و	تندی	کردن	با	رئیس	جمهور	به	خود	می	گیرند	

که	در	این	دوره	ممکن	است	خریدار	داشته	باشد	برای	
همین	است	که	این	روزها	شاهد	موج	جدیدی	از	تخریب	ها	

علیه	دولت	هستیم.
تاجرنیا	افزود:	معتقدم	آنچه	ایراد	دولت	در	این	دوره	
و	 مصنوبان	 ظرفیت	های	 تمام	 از	 که	 است	 این	 است،	
چهره	های	کارآمد	که	بخشی	در	درون	و	بخشی	در	بیرون	
هستند،	استفاده	نکرده	است	بنابراین	آن	چیزی	که	به	
عنوان	کودتای	مدیریتی	یاد	می	شود،	بیشتر	برای	تخریب	
دولت	و	سوار	شدن	بر	موج	اعتراضات	مردمی	نسبت	به	
ناکارآمدی	دولت	است.وی	خاط	نشان	کرد:		دولت	حتی	
از	طرف	برخی	از	طرفدارانش		به	محافظه	کاری	و	تحمل	
نیروهای	مخالف	در	بدنه	اش	متهم	است.	در	حالی	که	امروز	
مخالفان	سعی	می	کنند	با	طرح	یک	چنین	مسائلی	آرای	

افکار	عمومی	را	جلب	کنند.
این	نماینده	اسبق	مجلس	شورای	اسلامی	در	پاسخ	
می	شود	 مطرح	 روزها	 این	 این	که	 بر	 مبنی	 سوالی	 به	
اصلاح	طلبان	قصد	عبور	از	رئیس	جمهور	را	دارند	و	از	
حمایت	خود	ناراضی	هستند،	آیا	به	واقع	چنین	مسئله	ای	
در	جریان	اصلاح	طلبی	مطرح	است،		گفت:	اصلاح	طلبان	

نسبت	به	اشخاص	حاضر	در	دولت	مخصوصا	افراد	نزدیک	
به	رئیس	جمهور	انتقادهایی	را	دارند	اما	به	هیچ	عنوان	قصد	

عبور	از	روحانی	را	و	دولتش	را	دندارتد.
وی	تاکید	کرد:	باتوجه	به	شرایط	سخت	و	دشوار	کشور	
اصلاح	طلبان	معتقد	هستند	که	رئیس	جمهور	را	حمایت	

کنند	اما	نقد	و	نقادی	هم	همراهش	است.
تاجرنیا	در	پاسخ	به	پرسشی	دیگر	درخصوص	این	که	
گفته	می	شود	اصلاح	طلبان	قصد	تحریم	انتخابات	در	سال	
98	را	دارند،	آیا	این	گمانه	زنی	ها	صحت	دارد،		عنوان	کرد:	
چنین	صحبت	های	نظر	پذیرفته	شده	در	بین	اصلاح	طلبان	
نیست،	آن	چه	که	گفتمان	غالب	در	این	جریانان	است	
این	است	که	حضورمان	در	انتخابات	باید	در	یک	شرایط	
مشروط	باشد.	وی	تاکید	کرد:	مشروط	یعنی	این	که	شرایط	

انتخابات	آزاد،	سالم،	عادلانه	و		برابر	باشد.
این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	بیان	کرد:		بیان	کردن	
چنین	صحبت	هایی	تبلیغات		منفی	است	که		در	آستانه	
انتخابات	شکل	می	گیرد	و	بدون	شک	رفتار	معقول	اصلاح	
آنان	 به	زودی	غیر	واقعی	بودن	 باعث	می	شود	 طلبان	

مشخص	شود.

وزیر	امور	خارجه	اقدامات	و	خرابکاری	های	مشکوک	
در	منطقه	را	از	محورهای	مطرح	شده	در	دیدار	با	همتای	
هندی	خود	عنوان	کرد	و	گفت:	قبلا	هم	ما	پیش	بینی	این	
گونه	اقدامات	در	جهت	دامن	زدن	به	تنش	در	منطقه	را	
کرده	بودیم.»محمدجواد	ظریف«	که	عصر	روزدوشنبه		به	
هند	سفر	کرده	بود		روز	سه	شنبه	پس	از	دیدار	با	سوشما	
سواراج	همتای	هندی	خود،	این	دیدار	را	خوب	ارزیابی	کرد	
و	اظهارداشت:	همانطور	که	این	روزها	ما	مواضع	جمهوری	
اسلامی	را	برای	شرکای	نزدیکمان	از	جمله	روسیه	تبیین	
کرده	ایم،	در	دیدار	امروز	هم	در	مورد	آخرین	تحولات	
برجام	و	اقدامات	جمهوری	اسلامی	توضیحات	کافی	داده	
و	اقدامات	جمهوری	اسلامی	در	این	خصوص	تبیین	شد.

وزیر	امور	خارجه	تاکید	کرد:	وزیر	خارجه	هند	و	سایر	
طرف	ها	نیز	بر	اهمیت	این	که	ایران	باید	از	منافع	برجام	
بهره	مند	شود	تاکید	داشته	و	درخواست	داشتند	تا	اقدامات	
لازم	صورت	بگیرد.	ما	هم	تاکید	کردیم	جمهوری	اسلامی	
اقدامات	خود	را	در	چارچوب	برجام	انجام	داده	است.وی	در	
خصوص	تحرکات	رخ	داده	در	سطح	منطقه	هم	گفت:	در	
دیدار	امروز	در	مورد	مسائل	منطقه	و	همچنین	خطراتی	
که	سیاست	های	افراد	تندرو	در	داخل	حکومت	آمریکا	و	
در	منطقه	تلاش	دارند	بر	منطقه	تحمیل	کنند،	گفت	و	گو	
شد.ظریف	اضافه	کرد:	در	این	دیدار	همچنین	از	نگرانی	ها	
از	اقدامات	و	خرابکاری	های	مشکوک	در	منطقه	صحبت	
شد	و	اعلام	کردیم	که	قبلا	هم	ما	پیش	بینی	این	گونه	

اقدامات	در	جهت	دامن	زدن	به	تنش	در	منطقه	را	کرده	
بودیم.رئیس	دستگاه	دیپلماسی	یادآورشد:	همچنین	در	
مورد	مباحث	مربوط	به	انرژی،	چابهار	و	روابط	دوجانبه	
بسیار	خوب	بین	ایران	و	هند	گفت	و	گو	شد.علاوه	بر	این	
درباره	میزان	بالای	تجارت	بین	دو	کشور	و	تلاش	دو	کشور	
برای	تداوم	آن	مورد	توجه	و	تاکید	قرار	گرفت.ظریف	با	
اشاره	به	تحولات	افغانستان	گفت:	در	موضوع	افغانستان	و	
تحولات	آن	کشور	و	ضرورت	مبارزه	با	تروریسم	نیز	تبادل	
نظر	لازم	صورت	گرفت.وزیر	امور	خارجه	تاکید	کرد:	هند	
در	بسیاری	از	زمینه	ها	با	ایران	همراه	و	هماهنگ	هست	و	
اینگونه	گفت	وگوها	و	تبادل	نظرها	برای	روابط	دو	کشور	

حتما	ضروری	هست.

علی تاجرنیا:

جریان اصلاحات به هیچ عنوان قصد عبور از روحانی را ندارد

محمد جواد ظریف:

تحرکات مشکوک در منطقه با هدف تنش زایی است

مصطفی داننده
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از وعده های عمل نشده تا سبد رای سیال

چالش های اصلاح طلبان برای انتخابات مجلس 

اصلاح طلبان در حالی برای انتخابات مجلس در اسفند ماه امسال آماده می شوند 
که چالش اصلی، عملکرد آنان در مجلس، وعده های عمل نشده، احتمال برخی رد 
صلاحیت ها، میزان مشارکت و رابطه کم رمق برخی نمایندگان با رسانه ها در سال های 

اخیر بوده است.
با وجود آن که تا زمان برگزاری انتخابات مجلس شورای اسلامی، هنوز زمان نسبتا 
زیادی مانده است؛ اما تشکل ها و ائتلاف های سیاسی، اندک اندک در حال شکل گیری 
هستند و به نظر می رسد طبق روال انتخابات های دو دهه گذشته، نامزدهای انتخاباتی، 

به یکی از دو طیف اصلاح طلب و اصولگرا نزدیک می شوند. 
این در حالی است که اصلاح طلبان با حمایت از نامزدی »حسن روحانی« پیروز دو 
انتخابات ریاست جمهوری اخیر بوده اند و در آخرین انتخابات های شورای شهر و مجلس 
شورای اسلامی، توانستند کرسی های خود را به صورت قابل قبولی افزایش دهند. حال 

باید دید که این طیف سیاسی با چه چالش هایی در مسیر انتخابات 1398 روبرو است.

*  وعده های عمل نشده؛ چالش اول اصلاح طلبان
اصلاح طلبان به عنوان پیروز انتخابات ریاست جمهوری، شورای شهر و مجلس 
شورای اسلامی، بایستی در مقابل وعده های اجرا نشده خود به شهروندان پاسخگو باشند. 
این پاسخگویی به ویژه در شهرهای بزرگ، دشوار خواهد بود و بطور حتم رای دهندگان از 
اصلاح طلبان سوالات سختی خواهند پرسید. معلق ماندن بسیاری از طرح هایی که قرار 
بود اصلاح طلبان تقدیم مجلس کنند، یکی از پرسش های پیش روی نامزدهای انتخابات 

مجلس شورای اسلامی است. 
علاوه بر این اعضای لیست های انتخاباتی اصلاح طلبان، در دوران نامزدی، وعده هایی 
را برای گشایش های سیاسی یا اجتماعی در کشور دادند که به نظر می رسد در برآورده 
کردن این وعده ها به صورتی موفق عمل نکرده باشند. امری که می تواند چالشی برای 

آرای اصلاح طلبان در انتخابات مجلس شورای اسلامی باشد.
در حوزه مسایل اقتصادی نیز همین شرایط وجود دارد. با خروج آمریکا از برجام، 
شرایط اقتصادی با دشواری هایی روبرو شده است، اکنون اصلاح طلبان برای حفظ کرسی 
های خود در مجلس باید بتوانند با ارایه راهکارهایی، نظر رای دهندگان را به سوی خود 
جلب کنند. نمایندگان فعلی اصلاح طلب مجلس باید در مورد مسایلی همچون افزایش 
نرخ ارز، افزایش نرخ تورم، سیاست های اقتصادی موجود، مبارزه با فساد و در نهایت 
نقش خود به عنوان نمایندگان ملت در پیشگیری و رفع مشکلات و چالش های دو سال 
گذشته، پاسخ هایی قانع کننده به شهروندان بدهند، در غیر این صورت در کسب رای 

دچار مشکل خواهند شد. 

* رابطه کم رمق نمایندگان با رسانه ها و چالش لیست حداقلی
برخی از نمایندگان لیست امید، در زمان انتخابات چندان برای مردم شناخته شده 
نبودند و حتی امروز سخن از »لیست حداقلی« توسط برخی صاحب نفوذان اصلاح طلب 
به گوش می رسد. با این وجود پس از برگزاری انتخابات و ورود این چهره های ناشناخته 
به مجلس، گروهی از آنان توانستند از طریق سخنرانی ها، طرح ها، مصاحبه ها، ارتباط با 
رسانه ها و فعالیت در فضای مجازی، خود را به رای دهندگان بشناسانند و کارنامه قابل 

قبولی از خود به جای بگذارند.
اما در طرف مقابل برخی از نمایندگان نیز نه تنها در صحن علنی چندان فعالیتی 
صورت ندادند که رابطه ضعیف آن ها با مردم و رسانه ها نیز باعث شده است تا بتوان گفت 
با گذشت حدود 3 سال از حضور این نمایندگان در مجلس، هنوز چهره آنان در میان 
مردم شناخته شده نیست. بدین ترتیب نمی توان انتظار داشت که این بار نیز آن افراد و 

تنها به واسطه حضور در یک لیست واحد، رای شهروندان را به دست آورند. 
از همین رو است که برخی از اصلاح طلبان شناخته شده و با نفوذ معتقدند در فهرست 
انتخاباتی امسال، بهتر است اصلاح طلبان از معرفی چهره های ناشناخته صرف نظر کنند 
و با ورود افرادی که نمی توان به عملکرد مناسب آنان امید داشت، فهرست خود را در 
معرض خطر قرار ندهند. از سوی دیگر اما برخی از چهره های صاحب نظر در اردوگاه 
اصلاح طلبان معتقدند که پیروزی در انتخابات بسیار مهم است و برای رسیدن به آن 
اشکالی ندارد که اصلاح طلبان بر روی چهره های میان روی اردوگاه اصولگرایان یا حتی 

چهره های کمتر شناخته شده سرمایه گذاری کنند. 

*  تایید صلاحیت ها، مسئله همیشگی اصلاح طلبان
یکی از مشکلات جدی و همیشگی اصلاح طلبان در هر انتخاباتی، مساله تایید 
صلاحیت های نامزدهای انتخاباتی است. مساله ای که می تواند باعث شود تا نامزدهای 
توانمند بالقوه زیادی، خواسته یا ناخواسته از فهرست نهایی اصلاح طلبان برای انتخابات 
مجلس شورای اسلامی کنار بروند. از آن جایی که نتیجه تایید صلاحیت ها، تا روزهای 
نزدیک به انتخابات به صورت کامل مشخص نمی شود، نمی توان انتظار داشت که 
اصطلاح طلبان بتوانند از هم اکنون به جمع بندی لازم برای تعیین فهرست نهایی خود 
دست بزنند. در عین حال این چالش باعث می شود تا اصلاح طلبان جز در بازه زمانی 
کوتاهی قبل از انتخابات نیز امکان مانور بر روی فهرست نامزدهای نهایی خود را نداشته 

باشند.
در انتخابات پیشین، اصلاح طلبان برای گریز از مشکلات پیش آمده ناچار شدند تا از 
نامزدهای کمتر شناخته شده برای شرکت در انتخابات دعوت به عمل آورند. هرچند این 
مساله به نیروهای اصلاح طلب برای ورود به عرصه انتخابات، فرصت بیشتری می دهد؛ 
اما نحوه عملکرد نامزدهای شناخته شده چندان مشخص نیست و ممکن است نامزدهای 
مذکور پس از بدست آوردن کرسی مجلس، بر طبق اصول مورد نظر اصلاح طلبان عمل 
نکنند. حال باید دید اصلاح طلبان ترجیح می دهند با یک لیست ناکامل؛ اما با مهره های 
قوی در انتخابات شرکت نمایند یا آنکه لیست کاملی را ارایه دهند؛ اما باز هم با چالش 

مشکلات فهرست حداقلی مواجه شوند.

*  تکثر در اردوگاه اصلاح طلبان و اختلافات بر سر بستن فهرست نهایی
تجربه انتخابات اخیر کشور نشان می دهد که اصلاح طلبان نیز همچون اصولگرایان، 
دارای فهرست ها و احزاب مختلفی هستند که هرکدام مدعی حضور نامزدهای خود 
در فهرست نهایی است. احزابی همچون »اتحاد ملت ایران اسلامی«، »ندای ایرانیان«، 
»اعتماد ملی«، »مردم سالاری« و مانند آن اغلب در زمان تهیه فهرست نهایی نامزدهای 
انتخابات شوراهای شهر یا مجلس دچار اختلافاتی می شوند که در نهایت با ریش سفیدی 
برخی از بزرگان اصلاحات، فهرست نهایی تنظیم می شود. البته تجربه انتخابات ریاست 
جمهوری سال 1392 و 1396 و همچنین انتخابات اخیر شوراهای شهر و مجلس 
نشان از آن داشتند که اصلاح طلبان در ایجاد وحدت رویه، شانس بیشتری نسبت به 

اصولگرایان دارند.
آخرین تجربه اصلاح طلبان در تهیه فهرست نهایی، در انتخابات شورای شهر تهران 
صورت پذیرفت که با اعتراضاتی همراه شد و بسیاری معتقد بودند که این فهرست، شامل 
بهترین انتخاب های ممکن از میان نامزدهای بالقوه نبود. در روزهای اخیر اما با برگزاری 
برخی جلسات و نشست ها میان چهره های شاخص اصلاح طلب، به نظر می رسد اصلاح 
طلبان در فاصله چند ماهه باقی مانده تا برگزاری انتخابات، در تلاشند تا هرچه زودتر، 
مذاکرات پیشینی را به نتیجه رسانده و فهرست نهایی خود را به سرعت اعلام نمایند. حال 
باید دید آیا اصلاح طلبان می توانند از میان نامزدهای تایید صلاحیت شده، با هماهنگی 
حداکثری، فهرستی نهایی را به دست دهند یا آن که بار دیگر بحث بر سر اسامی، اردوگاه 

اصلاح طلبان را دچار انشقاق و شکاف خواهد کرد.

*  سبد رای سیال و چالش مشارکت
سبد رای اصلاح طلبان، برخلاف اصولگرایان، سبد رای ثابتی نیست. تجربه انتخابات 
سال های گذشته نشان داده است اصلاح طلبان هرچه بتوانند مشارکت رای دهندگان 
مردد را به انتخابات بیش از پیش جلب کنند، می توانند شانس بیشتری در کسب کرسی 

های مجلس شورای اسلامی داشته باشند. 
در عین حال برخی از اصلاح طلبان همچون »سعید حجاریان« و »محمود میرلوحی« 
بحث »مشارکت مشروط« را پیش کشیدند و معتقدند که اصلاح طلبان باید با شرط و 
شروطی در انتخابات شرکت کنند. هرچند برخی دیگر از اصلاح طلبان نیز با این رویکرد 
موافق نیستند و معتقدند که چنین ایده هایی، ایده هایی شخصی هستند و نمی توانند 
اصلاح طلبان را به نتیجه برسانند. حال باید دید که اصلاح طلبان می توانند در شرایط 
پیش رو به نتیجه مورد نظر خود برسند یا آنطور که میرلوحی در مصاحبه ای با روزنامه 
»توسعه ایرانی« گفته است: »انتخاب راهبرد و تاکتیک در این مورد کار ساده ای نیست«.

نکتـه

مدیریت شرایط کشور و مقابله با سیاست فشار حداکثری آمریکا 
امروز بیش از هر ارگان و نهادی برعهده دولت است. موضوعی که 
گاهی در انتقادهای داخلی و اختلاف افکنی های رسانه ای به عمد 

یا سهو نادیده گرفته می شود.
خروج آمریکا از توافق هسته ای با ایران، اعمال تحریم ها در حوزه 
های مختلف، تلاش ناتمام ایالات متحده برای صفرسازی صادرات 
نفت ایران، دغدغه های معیشتی مردم از مهم ترین چالش های 
کشور در یک سال گذشته بوده است.اگرچه مواجهه با این شرایط 
با حداقل آسیب ها نیازمند همراهی و همکاری همه نهادها و ارگان 
های دولتی و غیردولتی و بسیج همه ظرفیت های موجود در کشور 
است با این حال نباید فراموش کرد که بر پایه قانون اساسی دولت 
در صف نخست حل و فصل این مشکلات و رساندن کشور به 

ساحل آرامش است. 
اگرچه ممکن است نقدهایی از دولت در نحوه مدیریت این 
شرایط داشت با این حال این نقد باید با در نظر گرفتن مقدورات و 
محذورات پیش روی دولت مطرح کرد. با این وجود گاهی برخی 
تیتر رسانه ها و مباحث مطرح شده در تریبون های موجود فراتر از 
انتقاد بوده و به مرز حمله به دولت می رسد، بدون اینکه به تبعات و 

پیامدهای این رویه توجه داشته باشند. 
رویکردی که برخی از رسانه ها در برابر دولت اتخاذ کرده اند 
هیچ تناسبی با آرایش مناسب مورد تاکید رهبر انقلاب در مواجهه با 
دشمنی های آمریکا و اذناب منطقه ای آن ندارد. در شرایط کنونی 
که کشور درگیر جنگ اقتصادی و روانی تمام عیار است، فرافکنی 
تمام تقصیرات داخلی و خارجی بر دوش دولت نه تنها قرار گرفتن 
در آرایش مناسب مد نظر رهبری نیست در بعد بدبینانه می توان 

آن را نقش آفرینی در پازل جنگ همه جانبه دشمن ارزیابی کرد.

*محورهای متنوع حمله به دولت
تصمیم دولت در کاهش تعهدات برجامی، گرچه مورد حمایت 
اکثریت جریان ها، اشخاص، تریبون ها و رسانه های سیاسی قرار 
گرفت اما منتقدان پس از این حمایت بار دیگر با بهانه ای تازه به 

انتقاد از دولت و دستگاه دیپلماسی پرداختند. 
در خط مقدم این حمله »سید عباس عراقچی« معاون وزیر امور 
خارجه بود. بخشی از سخنان عراقچی در تشریح تصمیم دولت، 
درباره افغانستانی های مقیم ایران و مسئولیت اروپا در این زمینه 
بود که با برداشت های سلیقه ای و جناحی به ابزاری برای حمله 
به این دیپلمات و وزرات خارجه تبدیل شد. دامنه انتقادات حتی 
به مستطیل سبز فوتبال هم کشیده شد و مربی یکی از تیم های 

لیگ برتری دلیل باخت خود را طرفداری عراقچی از یک تیم خاص 
عنوان کرد!

در قسمت دوم از سریال انتقاد از وزارت خارجه موضوع اعطای 
تابعیت به فرزندان مادران ایرانی بهانه انتقادات بود. گروهی وزرات 
خارجه را مخالف این لایحه دانسته و از فشار بر نمایندگان از سوی 
وزارت خارجه سخن گفتند. ادعایی که »سید عباس موسوی« 
سخنگوی وزارت خارجه آن را تکذیب کرد و گفت: »وزارت امور 
خارجه از بانیان و ارائه کنندگان اصلی این لایحه است که از سوی 
دولت جمهوری اسلامی ایران به مجلس شورای اسلامی تقدیم 
شده و کلیات آن با حمایت قاطع وزارت امور خارجه و رای بالای 

نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی به تصویب رسید.«
اما این تمام ماجرای یک هفته گذشته در حمله به دولت نبود. 
فصل تازه سریال حمله به دولت پس از اتمام ضیافت افطاری رییس 
جمهوری با برخی فعالان سیاسی از جریان های مختلف در کشور 

برگزار شد.
این دیدار که به دعوت رییس جمهوری و با حضور چهره های 
برجسته دو جریان اصولگرا و اصلاح طلب برگزار شد، حاشیه هایی 
در پی داشت. اظهارنظرهای متناقض درباره جلسه و اظهارات رییس 

جمهوری در رسانه های مختلف بازتاب یافت و در نهایت محفل 
انتقاد از دولت شد. 

برخی از شرکت کنندگان در این نشست، مباحث مطرح شده 
در زمینه عملکرد دولت را بار دیگر در گفت و گوهای خود با رسانه 
ها تکرار کردند و عده دیگری سخنان رییس جمهوری را اعتراف 
پس از 6 سال دانستند. شماری این دیدار را صله رحم و برخی دیگر 

جلسه ای برای تایید دولت عنوان کردند. 
با گذشت چهار روز از این ضیافت، محتوای جلسه همچنان در 
توییت های حاضرین منتشر می شود اما آنچه میان تایید و تکذیب 
ها و تفاسیر متفاوت و حتی متناقض از جلسه اهمیت دارد، سخنان 
حجت الاسلام »حسن روحانی« درباره مشکلات پیش پای دولت 

در عرصه های مختلف بود. 

* انتقادات ناتمام و ریشه های آن
گرچه رقابت سیاسی از الزامات نظام های مردم سالار در جهان 
امروز است اما آمیخته شدن این رقابت به خصومت و گسترده شدن 
آن تا مرزهای منافع ملی، نمی تواند در این نظام ها جایگاهی داشته 
باشد. طبیعی است که با تداوم شرایط رقابت در دوران پساپیروزی، 

کارایی دولت مستقر با ابهاماتی از سوی رقبای سیاسی روبرو خواهد 
شد. به ویژه اگر این دوران با مشکلات داخلی و خارجی هم توام 
باشد. به نظر می رسد ریشه بسیاری از انتقادات تند علیه دولت هم 
همین رقابت های سیاسی بوده و در مسیر اجرای برنامه های دولت 

اگر چالش نباشند، ابهام آفرین خواهند بود. 
منتقدان دولت تدبیر و امید به خوبی می دانند که ریشه بسیاری 
از دشواری های پیش روی کشور رویکرد خصمانه و زیاده خواهی 
های خارجی است و این میان رییس جمهوری و دولت برای مقابله 
با این زیاده خواهی ها تمام تلاش خود را به کار گرفته اند. اما دلیل 
تاختن بر قوه مجریه در شرایط کنونی و با آن آگاهی، نشانگر تاثیر 

رقابت ها و خصومت های سیاسی است. 

* تبعات بهانه جویی 
تریبون ها و رسانه های منتقد دولت در شرایط کنونی خواسته 
یا ناخواسته در موضع گیری علیه دولت در تکاپو هستند. این در 
حالی است که دود آتش اختلاف ها در گام نخست به چشمان 
رنجور منافع ملی خواهد رسید.تضعیف دولت در حالی که در صف 
نخست مبارزه با زیاده خواهی های خارجی و دغدغه های اقتصادی 
و سیاسی داخلی قراردارد، نه تنها کمکی به اصلاح و بهبود شرایط 
نخواهد کرد، بلکه این پیام را به بازیگران منطقه ای و فرامنطقه ای 
ارسال می کند که دولت ایران در داخل با فشار و انتقاد فزاینده ای 
روبروست بنابراین نباید از اعمال فشار خارجی بیشتر هم دریغ شود. 
واقع امر این است که آمریکای ترامپ امید بسیاری به شکاف 
و تفرقه در صفوف داخلی بسته است. در این راستا یکی از اهداف 
دشمن در قالب سیاست فشار حداکثری ایجاد شکاف بین دولت و 
ملت و همچنین شکاف بین نهادها و طیف های مختلف سیاسی 
است. در چنین شرایطی ارائه پالس های مبنی بر وجود چنین 
شکاف هایی از جبهه داخلی، آنها را در پیگیری این سیاست جری 
تر خواهد کرد. در حالی که اغلب طیف ها و گروه های سیاسی و 
آحاد ملت بر حفظ و تامین منافع ملی و مقابله با زیاده خواهی های 
دشمن وحدت نظر دارند. حرکت در این مسیر، انرژی های موجود 
در کشور را در یک مسیر قرار داده و هم افزا خواهد کرد.ارائه پالس 
های مبنی بر وجود شکاف در جامعه در شرایطی که کشور بیش 
از همیشه نیازمند وحدت است، توطئه گران را تهییج و تحریک 
خواهد کرد و مقابله با آن ها را دشوارتر از همیشه. به ویژه آنکه مقابله 
کننده که دولت است در مسیر این جنگ تمام عیار اقتصادی و 
روانی، با تریبون های تضعیف کننده داخلی هم روبروست و دولت 

هم انرژی خود صرف مقابله با بهانه جویی های داخلی کند.

اظهارات اخیر رئیس جمهور آمریکا مبنی بر ابراز علاقه برای 
گفت وگو با ایران و ارائه شماره تماس از سوی کاخ سفید به 
سوئیس واکنش هایی را در فضای سیاسی کشور به همراه داشت.

ماجرای شماره دادن ترامپ به ایران اگرچه در ابتدا کمی طنز 
می نمود اما به واقع اتفاق افتاد. پنج شنبه هفته گذشته بود که 
ترامپ اعلام کرد: کاری که ایرانی ها باید بکنند این است که با من 
تماس بگیرند و با هم بنشینیم. ما می توانیم به توافق برسیم، یک 
توافق منصفانه، فقط می خواهیم سلاح هسته ای نداشته باشند. 
درخواست زیادی نیست، ما نمی خواهیم به ایران صدمه بزنیم و 

کمک می کنیم که به وضع عالی برگردند.
پس از آنکه دونالد ترامپ رئیسجمهور آمریکا در اظهارنظری 
عنوان کرد که منتظر تماس مقامات ایرانی خواهد ماند، یک منبع 
دیپلماتیک آمریکایی اعلام کرد که کاخ سفید شماره تلفنی در 
اختیار سوئیس )حافظ منافع آمریکا در ایران( قرار داده تا تهران 
بتواند با واشنگتن تماس بگیرد.البته در همان دقایق اولیه انتشار 
این خبر بود که شبکه خبری CNN نیز به نقل از دیپلماتی مطلع 
نوشت: سوئیس احتمالا تا زمانی که ایرانی ها مشخصاً درخواست 
نکنند، شماره تلفن را در اختیار آنها نمی گذارد. البته گمان می رود 
که آنها )ایران( چنین کاری نیز نخواهند کرد.انتشار این خبر با 
واکنش هایی در فضای مجازی و رسانه ای همراه بود، واکنش هایی 
که فضای سیاسی کشور هم نسبت به آن بی تفاوت نبود به 
طوریکه شاهد اعلام نظر شخصیت های مختلف در این باره 
بودیم؛ از مقامات ارشد وزارت خارجه گرفته تا نمایندگان مجلس 

و فعالان سیاسی.
واکنش ها البته به توییت های رسمی محدود نشد به طوریکه 

فناوری  و  ارتباطات  وزیر  جهرمی  آذری  جواد  رابطه  این  در 
اطلاعات نیز نگاهی طنازانه به ماجرا داشت.

* ظریف: در طرح بولتون فقط شماره تلفن گنجانده 
نشده بود

شاید بتوان گفت رسمی و جدی ترین واکنش متعلق به 
محمدجواد ظریف بود. وی در توییتی با ضمیمه کردن طرح جان 
بولتون برای خروج از برجام پیش از سمت فعلی او خطاب به 
رئیس جمهور آمریکا نوشت: " آقای ترامپ! قابل توجه در صورتی 
که قبلًا ندیده باشید. پیش از این که جان بولتون را به کار بگیرید، 
این طرحی بود که وی و همدستانش در "تیم بی" برای ایران 
داشتند. یک نقشه مفصل برای اطلاعات جعلی، جنگ دائمی و 
حتی پیشنهادات توخالی برای مذاکره. تنها تفاوت این بود که در 

آن طرح، شماره تلفن گنجانده نشده بود.
* عراقچی: اگر نیاز شود آمریکایی ها شماره ما را دارند

سید عباس عراقچی معاون سیاسی وزیر امور خارجه نیز 
دومین مقام ارشد این وزارتخانه بود که در از موضعی کاملا رسمی 
به اقدام ترامپ پاسخ داد. او در این باره گفت: واشنگتن باید 
سیاست و رفتار خود را تصحیح کند؛ تمام دنیا به سیاست های 
غلط کاخ سفید و اشتباه آن ها در خروج از برجام و خطایشان 
در تحریم ایران اذعان کرده و سیاست فشار حداکثری آمریکا را 
اشتباه می دانند. ایالات متحده باید در رفتار و سیاست خود تجدید 
نظر کند تا بتواند از این بحران خود ساخته و وضعیت تنش آمیز 
فعلی خارج شوند وگرنه خروج از این شرایط نیازی به تلفن و 
میانجی ندارد.وی همچنین در پاسخ به اینکه با شماره تلفن ارائه 
شده از سوی ترامپ چه خواهید کرد؟ تصریح کرد: اگر نیاز شود 

آنها شماره ما را دارند.
* آذری جهرمی: باز خوبه براش پیامک ستاره مربع 

نفرستادن
از دیگر شخصیت هایی رسمی کشور که به موضوع اختصاص 
شماره تلفن از سوی ترامپ برای تماس تلفنی از سوی ایران 
واکنش نشان داد محمدجواد آذر جهرمی وزیر ارتباطات و فن 
آوری اطلاعات بود. او البته نگاهی کاملا طنازانه به موضوع داشت 
و با انتشار ویدیویی در صفحه اینستاگرامی اش با ادبیاتی طنزآلود 

نوشت "باز خوبه براش پیامک ستاره مربع نفرستادن"
* مجلس و ماجرای شماره دادن ترامپ به ایران

پای ماجرای شماره دادن ترامپ به ایران البته به صحن علنی 
مجلس شورای اسلامی و نطق میان دستور نمایندگان مجلس 
هم کشیده شد به طوریکه حشمت الله فلاحت پیشه رئیس 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در حاشیه 
جلسه علنی و علیرضا رحیمی عضو هیات رئیسه مجلس در نطق 

میان دستور خود نسبت به آن واکنش نشان دادند.
* فلاحت پیشه: کسی به آقای ترامپ زنگ نخواهد زد

فلاحت پیشه در حاشیه جلسه علنی مجلس تاکید کرد که 
معتقدیم بخش اعظمی از مشکلات اقتصادی ناشی از تحریم 
نیست و به دلیل ضعف های دولت در ابعاد نظارتی و بازرسی است. 
با این وجود ما در زمینه دفاعی آمادگی دفاعی کامل داریم و باز 
هم معتقدیم با این تحولات جنگ نمی شود و کسی هم به آقای 
ترامپ زنگ نخواهد زد و در نهایت آمریکایی ها مجبور می شوند 
که جدی تر موضوع مذاکره با ایران را مطرح کنند. حتماً خودشان 
خواهند دید که موضوع ایران با هر کشور دیگر یعنی حتی کره 

شمالی هم متفاوت است.
* عبدی: روحانی و ترامپ در توییتر مذاکره کنند

عده ای دیگر اما نگاهی متفاوت تر به موضوع داشتند و بر 
این باور بودند که گفت وگو در فضای عمومی شکل گیرد. عباس 
عبدی در این باره در روزنامه اعتماد نوشت: در این باره ایده زیر 
را پیشنهاد می کنم. برای خلع سلاح ترامپ، ایران پیشنهاد کند 
که نیازی به گفت وگوی رو در رو در اتاق های بسته نیست، توییتر 
بهترین وسیله است. پایه گفتگو را همین آخرین جمله ترامپ قرار 
دهند. طرف ایرانی می تواند رییس جمهور باشد. گفتگو در فضای 

عمومی شکل بگیرد. 
* موسویان: آقای روحانی شماره تلفن تان را به سفارت 

سوئیس بدهید تا ترامپ تماس بگیرد
حسین موسویان سفیر سابق ایران در آلمان نیز در پیامی 
توییتری نوشت: همانطور که ترامپ تلفنش را برای تماس به 
سوئیس داده است حسن روحانی هم میتواند با عمل متقابل، 

تلفنش را به سفارت سوئیس بدهد که او تماس بگیرد.
دیاکو حسینی تحلیلگر ارشد مرکز بررسی های استراتژیک نیز 
در گفت و گویی با اشاره به اظهارات اخیر رئیس جمهور آمریکا 
مبنی بر ابراز علاقه برای گفت وگو با ایران و ارائه شماره تماس از 
سوی کاخ سفید به سوئیس گفت: اظهارات اخیر رئیس جمهور 
آمریکا و اقدام وی سند دیگری برای اثبات این مسئله بود که 
تیم هدایتگر سیاست خارجی دولت آمریکا یعنی »تیم بی« و به 
صورت مشخص تر، مایک پمپئو و جان بولتون در مسیر جداگانه 
و متفاوتی از تمایل و خواست دونالد ترامپ درباره ایران حرکت 

می کنند.

 چرابرخی هنوز شرایط  حساس کشور را درک نکرده اند؟ 

فشارهای خارجی به دولت و انتقادات ناتمام رقبا

مقامات ایرانی شماره تلفن رئیس جمهور آمریکا را جدی نگرفتند

پاسخ طنازانه ایرانی ها به درخواست تماس تلفنی ترامپ

درحالیکـه اروپایی هـا بارها اعـلام کرده اند که دنبال راه اندازی سـاز و کار مالی با ایران 
هسـتند، هنـوز این وعده محقق نشـده که ایران بـرای محقق کردن وعده هـای آنها دو 
مـاه زمـان درنظـر گرفته امـا آنها در آخرین اظهاراتشـان چهـار ماه زمـان بدین منظور 
خواسـته اند، حـال آن کـه رئیس کل بانک مرکـزی از اروپا خواسـته کارش را بـا صادرات 

کالاهـای اساسـی و دارو به ایـران آغاز کند.
پـس از خـروج آمریـکا از برجام در اردیبهشـت پارسـال و بازگشـت تحریم های این 
کشـور علیـه ایران، قدرت هـای اروپایی عضو برجام به حمایـت از این قـرارداد ادامه داده 

و بـر پایبنـدی ایران و سـایر اعضا بـه آن تاکید کردند.
پس از این اتفاقات، کشورهای اروپایی ضمن حمایت از تصمیم ایران برای پایبندی 
بـه برجـام از سیاسـت های یک جانبـه آمریکا انتقـاد و اعلام کردنـد که کانالـی را برای 

تجارت کشـورهای اروپایی بـا ایران راه انـدازی خواهند کرد.
* قول راه اندازی SPV تا آبان ماه

در ابتدا فدریکا موگرینی، مسـئول سیاسـت خارجی اتحادیه اروپا از راه اندازی کانال 
مالـی موسـوم بـه SPV بـرای تجـارت بـا ایـران از آبان ماه سـال گذشـته خبـر داد که 
طبیعتـاً ایـن اقدام محقق نشـد. پس از آن پایان سـال 2۰18 میـلادی دومین تاریخی 

بـود کـه بـرای راه انـدازی ایـن کانال اعلام شـد و بـاز هم قـول اروپایی ها قـول نبود.
در نهایـت اروپایی هـا حـدود سـه مـاه پیـش، از راه انـدازی یـک سـاز و کار مالـی 
بـرای تجـارت بـا ایران خبـر دادند و در همین راسـتا شـرکتی با عنوان »اینسـتکس« 

)INSTEX( بـه میزبانـی فرانسـه، مدیریت آلمـان و نظارت انگلیس ثبـت و از ایران نیز 
خواسـته شـد تا شـرکت متناظـر آن را در ایـران به ثبت برسـاند.

ایـن کار حـدوداً یـک ماه پـس از اعلام اروپایی ها انجام شـد و شـرکت »سـاتما« به 
عنوان شـرکت متناظر اینسـتکس در ایران به ثبت رسـید، اما عملًا این کار نیمه تمام 

ماند.
* خرده فرمایش های اروپا

 FATF در دوره ای اروپایی هـا انجـام تجـارت بـا ایـران را تلویحـاً بـه پذیرش قوانیـن
توسـط کشـورمان منوط کردند و این در حالی اسـت که این خواسـته اروپایی ها اندک 

ارتباطی با برجام نداشـت.
البتـه برخی کارشناسـان بانکـی ایران بر ایـن باورند که ایـران باید دیر یـا زود عضو 
FATF شـود و در صورتـی که این اتفاق نیفتد، بانک هـای اروپایی )خصوصی و دولتی( 

و نـه دولت هـا با بانک هـای ایـران کار نخواهند کرد.
حـال با گذشـت دو ماه از ثبت شـرکت »سـاتما« در ایران هنوز خبـری از همکاری 
اروپایی ها در راسـتای این سـاز و کار مالی نیسـت و این در حالی اسـت که آمریکا نیز با 
عـدم تمدیـد معافیت های خرید نفت از ایـران به دنبال کاهش درآمدهای کشـورمان و 

تحت فشـار اقتصـادی قـرار دادن دولت و مردم ایران اسـت.
از ایـن رو، عمـل کـردن اروپایی هـا بـه قول شـان اکنـون بیـش از هر زمـان دیگری 
در اولویـت اسـت و بـرای اینکه این کشـورها بدانند کـه صبر ایران در مقابـل وعده های 

بی عمـل اروپایی هـا به سـر آمده، ایران نیز ضمن توقـف فروش اورانیوم غنی شـده و آب 
سـنگین، در بیانیـه ای اعلام کرده اسـت کـه "دو ماه به اروپایی هـا برای تأمین مطالبات 
ایـران بـه ویـژه در زمینه های نفتـی و بانکی فرصـت داده می شـود و در صورتی که این 
مطالبـات تأمین نشـود، ایـران نیز مرحله به مرحله تعهـدات خود را کاهـش می دهد".

* توپ در زمین اروپا!
بـه تازگـی عبدالناصـر همتـی - رئیـس کل بانک مرکزی بـا اشـاره به تکـرار مداوم 
جملاتـی نظیـر »دنبـال سـاز و کار مالـی بـودن« از سـوی مسـئولین اروپایـی، ایـن 
گـزاره را گـزاره ای تکـراری و نخ نمـا شـده خوانـد و تاکید کرد کـه سـاده ترین کار برای 
عملیاتی کردن فعالیت سـاز و کارهای »اینسـتکس« و »سـاتما«، برداشت نفت توسط 
شـرکت ها و نهادهـای اروپایـی یـا اعطای یک خط اعتبـاری به صادرکننـدگان اروپایی 

برای شـروع صـادرات بـه ایران اسـت.
بـه گفتـه وی، اگر اروپایی ها نگران واکنش آمریکا در مورد نـوع کالاهای صادراتی به 
ایـران هسـتند، می توانند توانایـی خود را با صدور کالاهای اساسـی و دارو تسـت کنند. 

حـال می توان گفـت توپ در زمین اروپاسـت!
نگاهـی بـه رونـد ایجـاد سـاز و کار مالـی اروپا برای تسـهیل تجـارت با ایران نشـان 
می دهـد ایـن سـاز و کار کـه در ابتدا قرار بود کانالی برای تسـهیل تجـارت همه کالاها 
بیـن ایران و همه کشـورهای دنیا تحت عنوان SPV باشـد، اکنون به صـادرات کالاهای 

اساسـی از طریق شرکت اینستکسـکاهش یافته است.

اظهـارات »محمدرضا عـارف« درباره »عدم ائتلاف اصلاح طلبان در انتخابات پیش 
رو« بـا واکنـش برخـی اصـلاح طلبـان مواجه شـد و آنـان بحث دربـاره ائتـلاف برای 

انتخابـات مجلس در اسـفند مـاه را زود توصیف کردند.
»محمدرضـا عـارف« نماینده تهران و رییس فراکسـیون امید در مجلس شـورای 
اسـلامی، روز یکشـنبه ) 22 اردیبهشـت( در جمع گروهی از دانشـجویان گفت: »ما 
در سـال 94 در چـه شـرایطی بودیـم که بـه اجبار تعامـل کردیم، با توجـه به تجربه 
گذشـته، تاکنون شـورای سیاسـت گذاری اصـلاح طلبان بـر این نظر تاکیـد دارد که 

ائتـلاف نکنیم چرا که نتوانسـتیم مطالبـات مردم را پاسـخ دهیم«.
بـا توجـه به این اظهارات، پژوهشـگر ایرنا در گفت وگو با سـه تـن از فعالان اصلاح 
طلـب از آنـان ایـن پرسـش را طرح کرد کـه آیا اصلاح طلبـان در انتخابـات پیش رو 
تصمیم دارند دسـت از ائتلاف با میانه روها بکشـند و فهرسـتی بدون مشـارکت سایر 

گـروه هـا را ارایـه دهند؟ یا چنین اقدامی در دسـتور کار اصلاح طلبان نیسـت.

*  تجربه لیست امید موفق نبود/ باید تا انتخابات صبر کرد
»صـادق زیبـا کلام« اسـتاد دانشـگاه و از فعالان اصلاح طلـب در این ارتباط گفت: 
بـه نظر بنده بسـیار زود اسـت که وارد بحـث ائتلاف یا عدم ائتلاف شـویم. چیزی که 
اهمیت دارد اولاً آن اسـت که تصمیم گیری اصلاح طلبان باید دسـته جمعی باشـد و 
نباید فردی تصمیم گیری شـود. دومین نکته آن اسـت که باید دید شـورای نگهبان 
چـه تصمیمی بـرای تایید یـا رد صلاحیت نامزدهـا خواهد گرفت. اگـر رد صلاحیت 
ها گسـترده باشـد، ممکن اسـت اصلاح طلبان تصمیمـی برای شـرکت در انتخابات 
نگیرنـد. در نتیجـه بعـد از انکه اصـلاح طلبان با رهبـری جناح اصلاح طلب، شـورای 

نگهبـان و رهبـری اصولگرایان وارد گفت وگو شـدند و مشـخص شـد که سرنوشـت 
تاییـد صلاحیت ها چیسـت، می تـوان درباره ائتـلاف یا عدم ائتلاف اظهـار نظر کرد.

وی همچنیـن دربـاره ایده های طرح شـده از سـوی برخی اصلاح طلبان همچون 
»مشـارکت مشـروط« یـا »لیسـت حداقلی« گفـت: واقع مطلب این اسـت که تجربه 
فهرسـت حداقلی در انتخابات گذشـته و با فهرسـت امید، تجربه موفقی برای اصلاح 
طلبـان نبـود؛ هرچنـد که توانسـتیم تا حـدی جلـو ورود نیروهـای تنـدرو و اعضای 
جبهـه پایـداری را بـه مجلس بگیریـم؛ اما ایـن کافی به نظر نمی رسـد. اگر شـورای 
نگهبان بخواهد رد صلاحیت هایی گسـترده داشـته باشد، ممکن است اصلاح طلبان 
در انتخابـات شـرکت نکننـد. در عین حال آن چه مسـلم اسـت این اسـت که تجربه 
امیـد، تجربـه موفقی نبـود و باعث بی اعتباری اصلاح طلبان شـد و بهتر اسـت دیگر 

نشود.  تکرار 
ایـن فعـال سیاسـی بـار دیگـر تاکید کـرد که پیـروزی ایـن فهرسـت »تنها جلو 
ورود تندروهـا را بـه قـوه هـای مقننـه و مجریه گرفـت«؛ امـا »امروز باید یـک گام به 
جلـو برداریـم و تلاش کنیم تا نامزدهـای اصلاح طلب، برای انتخابـات پیش رو تایید 

صلاحیت شـوند«.

*  اصـلاح طلبـان بدون تحـول جـدی در انتخابات مشـارکت نخواهند 
د کر

»عبـاس عبـدی« دیگـر فعال سیاسـی اصلاح طلـب هم در پاسـخ به سـوالی در 
ارتبـاط بـا اظهـارات رییس فراکسـیون امیـد گفت: بنـده اطلاعی از جزئیـات آن چه 
]رییـس فراکسـیون امیـد[ گفتـه اسـت نـدارم؛ ولی گمـان نمی کنم بـا ادامـه روند 

گذشـته، اصـلاح طلبان واقعی بتوانند یا حاضر شـوند کـه در انتخابات فعالیت کنند؛ 
مگـر ایـن که تحولـی جدی در فراینـد موجود رخ دهـد. اگر تحولی رخ دهـد، آن گاه 

مـی توان دربـاره چگونگی حضـور بحث و گفتگـو کرد.
وی افـزود: بیـان چنیـن نکاتـی ]عدم ائتلاف با سـایر جنـاح هـا[ در انتخاباتی که 
هنـوز نحـوه حضـور اصـلاح طلبـان در آن مبهـم اسـت، چیزی جـز بازی بـا کلمات 

نیست. 
عبـدی تاکیـد کرد: اطمینـان دارم که مجموعه اصلاح طلبان تاکنـون به بحث در 

این موضـوع ورود نکرده اند. 

*  بسیاری از اصلاح طلبان دغدغه مشارکت مشروط دارند
»عبدالـه ناصـری« از دیگـر فعالان سیاسـی اصلاح طلب نیز در پاسـخ به سـووال 
طرح شـده گفت: هنوز هیچگونه تصمیم رسـمی در مجمع رسـمی اصلاح طلبان در 

این ارتباط گرفته نشـده اسـت. 
وی افـزود: ایـن شـورای عالـی سیاسـت گذاری اصلاح طلبان اسـت کـه به عنوان 
نهاد تصمیم گیر برای نحوه شـرکت در انتخابات از سـوی اصلاح طلبان به رسـمیت 
شـناخته مـی شـود و ایـن نهاد تاکنـون تصمیمی بـرای نحـوه شـرکت در انتخابات 

نگرفته اسـت و شـرط و شـروطی نیز نگذاشـته است.
ناصری ادامه داد: البته تا آنجایی که بنده خبر دارم، بحث ها بر سـر نحوه شـرکت 
در انتخابات آغاز شـده اسـت؛ اما بسـیاری از اصلاح طلبان دغدغه مشـارکت مشروط 
دارنـد. بایـد صبـر کـرد و دیـد در نهایت نهادهای سیاسـت گـذاری در جنـاح اصلاح 

طلـب در زمـان انتخابات، در ایـن ارتباط به چه نتیجه ای خواهند رسـید.

INSTEX تا کالاهای اساسی در SPV از فروش نفت در

اروپایی ها باز هم زمان می خواهند

در گفت و گو با فعالان سیاسی اصلاح طلب مطرح شد

بحث درباره ائتلاف انتخاباتی؛ بسیار زود است
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خداوند ، بندگان را به چيزى كه تاب نياورند ، موظّف نكرده است . 
همانا آنان را در شبانه روز ، به پنج نماز ، موظّف ساخته است و از هر 
دويست درهم ، به پنج درهم مكلفّ نموده و در سال ، به روزه ماه 

رمضان تكليف كرده است .

چهارشنبه - 25اردیبهشت  1398- سال بیست و دوم - شماره  4803

نامحـرمانه

حـوادث

 ۱۵ میلیون ایرانی به فشار خون مبتلا هستند
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: سال گذشته ۱۰ میلیون نفر در جهان به علت ابتلا به 
فشار خون و عوارض آن جان خود را از دست دادند. در کشور ما  نیز برآورد می شود حدود ۱۵ میلیون 
بیمار مبتلا به فشار خون داشته باشیم.  سعید نمکی  افزود: حداقل ۴۰ درصد افراد مبتلا به فشار خون از 
بیماری خود خبر ندارند و این موضوع بسیار خطرناک است. این  افراد وقتی متوجه می شوند که با سکته 
مغزی یا قلبی به بیمارستان می روند یا با نارسایی کلیه باید دیالیز شوند. وی ادامه داد: فشار خون یکی از 
اولویت های مهم نظام سلامت است و می توان آن را قاتل خاموش دانست. اولین گامی که می توان  برای 
این موضوع برداشت، توجه دادن مردم به کنترل فشار خون است. متاسفانه در برخی موارد پزشکان 
اصلا از دستگاه فشار  خون استفاده نمی کنند و باید به پزشکان گفت که بررسی فشار خون بیمار بسیار 
مهم است. نمکی بیان کرد: هر ایرانی در سن بالای ۳۰ سال باید فشار خون خود را کنترل کند. در 
کنار این موارد باید روش هایی را توصیه کرد  که مردم برای کنترل فشار خون اقدام کرده و تسهیلات و 

زیرساخت های لازم نیز فراهم شود تا مردم به موقع برای کنترل فشار خون  مراجعه کنند. 

مراقب سامانه های جعلی یارانه نقدی باشید 
سازمان هدفمندی یارانه ها در اطلاعیه ای اعلام کرد: سامانه های ثبت نام و اعلام نیازمندی یارانه 
نقدی به نشانی های yon.ir/foii و kishiha.com جعلی است. در اطلاعیه سازمان هدفمندی یارانه ها 
آمده است: شهروندان از هرگونه مراجعه به این سامانه و ثبت اطلاعات خانوار در آن خودداری کنند.این 
دو سامانه که اقدام به دریافت اطلاعات هویتی شهروندان همچون کدملی سرپرست خانوار، تعداد اعضای 
خانوار، میزان درآمد و همچنین اطلاعات کارت بانکی که مشتمل بر شماره کارت، شماره حساب، رمز 
دوم، تاریخ انقضا کارت و کد اعتبارسنجی )cvv2( می کند و همچنین پیامک های ارسالی از شماره 
۵۰۰۰۴۳۰7 جعلی است.در این اطلاعیه تاکید شده که سامانه های مذکور هیچگونه ارتباطی با سازمان 
هدفمندی یارانه ها و پرداخت یارانه ندارد.در اسفندماه نیز سازمان هدفمندی یارانه ها سامانه ثبت نام 

yaraneh.com را که اقدام به دریافت اطلاعات هویتی شهروندان جعلی معرفی کرده بود. 

رای حسین هدایتی تا چند روز دیگر ابلاغ می شود 
قاضی مسعودی مقام در ابتدای جلسه رسیدگی به اتهامات تعدادی از متهمان پرونده بانک سرمایه 
گفت: در این جلسه به اتهامات 2۱ نفر از ارکان اعتباری بانک سرمایه و ۸ نفر از مدیران این بانک 
رسیدگی می شود.قاضی مسعودی مقام در ابتدای جلسه رسیدگی به اتهامات تعدادی از متهمان پرونده 
بانک سرمایه گفت: در این جلسه به اتهامات 2۱ نفر از ارکان اعتباری بانک سرمایه و ۸ نفر از مدیران این 
بانک رسیدگی می شود.مسعودی مقام افزود: در رابطه با بانک سرمایه، چون بحث مشارکت در اخلال 
اقتصادی مطرح است، ابتدا کیفرخواست های ارسالی را رسیدگی می کنیم.وی افزود: در رابطه با سه نفر از 
اعضای هیأت مدیره بانک سرمایه آقایان بخشایش و توسلی و کاظمی رأی صادر شده است. رأی حسین 
هدایتی هم صادر شده که تا چند روز دیگر ابلاغ می شود.قاضی مسعودی با اشاره به اتهامات محمد 
هادی رضوی گفت: نماینده دادستان ابتدا اتهامات هادی رضوی و احسان دلاویز را قرائت می کند و بعد 

سپس اتهامات ۸ نفر از مدیران این بانک را قرائت می کند.

انهدام باند مرتبط با »قاتل طلبه همدانی« 
باند شرارت به سرکردگی ابراهیم محمدیان که ارتباط نزدیکی با بهروز حاجیلو قاتل طلبه همدانی 
داشتند و در فضای مجازی با لقب پاشاخان هندی خط و نشان می کشیدند توسط وزارت اطلاعات 
منهدم شد.به گزارش فارس، جولان باند شرارت معروف به پاشاخان هندی در غرب مازندران دیگر تاب 
و تحمل مردم منطقه را به تنگ آورده بود که ورود به موقع سربازان گمنام امام زمان )عج( وزارت اطلاعات 
منجر به متلاشی شدن این باند مخوف شد.ابراهیم محمدیان سرکرده این باند به همراه تعدادی از اعضا 
قصد داشتند در یکی از ویلا های منطقه وازیوار در شرق نوشهر محفل دورهمی و بزمی شبانه تدارک 
ببینند، اما مورد شناسایی قرار گرفته و به درگیری مسلحانه با سربازان گمنام پرداختند که طی تعقیب 
.ـ رویان، ابراهیم محمدیان  و گریز در محدوده ساحلی زیر پل وازیوار در مسیر جاده مواصلاتی نوشهر 

کشته و ۱۰ نفر دیگر از اعضای باند دستگیر و 2 نفر دیگر نیز متواری شدند.

تکذیب سقوط هواپیما در زنجان 
مدیر فرودگاه زنجان گفت: گزارش های رسیده مبنی بر سقوط هواپیمای آموزشی در زنجان بعد 
از بررسی انجام شده تایید نشد.محمد قاسمی در زنجان با تکذیب خبر منتشر شده در مورد سقوط 
هواپیمای آموزشی در زنجان اظهار کرد: بررسی های انجام شده، خبر اعلامی را که توسط یکی از 
روستائیان مخابره شده بود را تایید نکرد.شایان ذکر است، شنیده شدن صدا و سقوط یک شیء توسط 

یک کشاورز به پلیس گزارش شده بود که بررسی های انجام شده، وقوع این حادثه را تایید نکرد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبر داد؛

دستگیری ۷ نفر اراذل و اوباش شرور در قم
 فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری 7 نفر از اراذل و اوباش شرور در قم که باعث ایجاد رعب 

و وحشت مردم شده بودند، خبر داد.
سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهار داشت: در پی کسب خبری مبنی بر وقوع یک فقره درگیری 
شدید در سطح حوزه استحفاظی کلانتری 2۱ فرماندهی انتظامی شهرستان قم، بلافاصله مأموران به 
محل مورد نظر اعزام شدند.وی افزود: در بررسی به عمل آمده مشخص شد 2 نفر راکب موتور سوار با در 
دست داشتن یک قداره با ۳ نفر دیگر در حال درگیری شدید، عربده کشی و تخریب شیشه های مغازه 

یکی از کسبه محل بودند که قبل از حضور مأموران اقدام به فرار کردند.
فرمانده انتظامی شهرستان قم ادامه داد: با توجه به اهمیت موضوع و ایجاد ناامنی و رعب و وحشت 

اراذل اوباش برای ساکنان و کسبه محل، مأموران تحقیقات خود را در این خصوص آغاز کردند.
وی اضافه کرد: مأموران موفق شدند 7 نفر از اراذل و اوباش را در این ارتباط شناسایی و ضمن 

هماهنگی با مقام قضائی همگی آنان را در یک عملیات غافلگیرانه پلیسی دستگیر کردند.
سرهنگ جعفریان بیان داشت: در بازرسی بدنی از متهمان یک عدد اسپری دفاع شخصی، یک قبضه 
چاقو و مقدار تقریبی ۹ گرم مواد مخدر از نوع »گل« کشف شد.وی تصریح کرد: متهمان به همراه پرونده 

متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف حدود ۷ کیلوگرم تریاک در قم
فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به کشف حدود 7 کیلوگرم تریاک در قم، از دستگیري ۴ متهم 

در این رابطه خبر داد. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در پي تمرکز اقدامات پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی 
انتظامی استان قم بر روي عناصر اصلي تهیه و توزیع مواد مخدر مشخص شد فردي قصد دارد مقدار قابل 
توجهي تریاک را با یک دستگاه سواری "پراید" از یکی از استان های جنوبی به قم منتقل کند، بنابراین 

پیگیری موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت.
فرمانده انتظامی استان قم افزود: در ادامه ضمن هماهنگی با مقام قضائی استان تیم عملیاتی پلیس 
مبارزه با مواد مخدر استان به یکی از محورهای مواصلاتی اعزام و تلاش برای شناسایی خودرو مذکور 

آغاز که سرانجام شناسایي، توقیف و ۴ نفر متهم در این خصوص نیز دستگیر شدند.
سردار آقاخانی خاطرنشان کرد: طی بازرسي از خودروی موصوف، 6 کیلو و ۹۵۰ گرم مواد افیونی از 
نوع تریاک در قالب ۳2 بسته بصورت لول شده با اوزان مختلف کشف و متهمان به همراه پرونده متشکله 

برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
وی یکی از اولویت های اصلی پلیس قم در سال جاری را مبارزه با قاچاق مواد مخدر دانست و تاکید 
کرد: شهروندان می توانند گزارشات خود را از طریق شماره تلفن ۱۱۰ در اختیار پلیس استان قرار دهند.

سردار آقاخانی هشدار داد: اگر درصد کمي از کودکاني که والدین آنها معتاد هستند به سوي بزهکاري 
سوق داده شوند، بعد از گذشت چندین سال تعداد بزهکاران در کشور به هزاران نفر خواهد رسید.

فرمانده انتظامی استان قم موادمخدر را منشاء وقوع بسیاري از جرایم و آسیب های اجتماعي نظیر 
قتل، تجاوز، سرقت دانست.

یادداشت های شهر سیل زده/13
محمد خامه یار

حاج علی دانژه از نیروهای بومی منطقه است که مردم او را به خوبی می شناسند و سوابق مدیریتی 
او بر  کسی پوشیده نیست. انسان متدین و متعهدی است و تلاش دارم از وجود او بهره مند شوم.

حاجی خودش و وسیله نقلیه اش را تمام وقت در اختیار  قرارگاه کمک های مردمی می گذارد...
یک روز به او می گویم: حاجی کار ما اعتقادی است. ما از قم آمده ایم. از کنار گنبد و بارگاه حرم 
حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران. ما هر کاری می کنیم به خاطر حضرت معصومه)س( 
است. حتما امام رضا)ع( هم به خاطر خواهر بزرگوارش به ما توجه خاصی خواهد داشت و من عنایت 

حضرت در زلزله سرپل ذهاب را به وضوح دیده ام.
حاجی که خوب به حرف هایم گوش می داد و شش دانگ حواسش به من بود، چشمانش پر از 

اشک شد وآهی کشید و از ته دل گفت یا امام رضا...
چند روزی از این قصه می گذرد که حاجی را با چشمانی اشکبار می بینم. نگران از اینکه خدای 
ناکرده کسی چیزی به او گفته باشد و یا حرفی از کسی شنیده باشد، می گویم حاجی قبل از اینکه 

مطلبی را بگوید اگر کسی به شما بی احترامی کرده یا حرفی را زده است من عذر خواهی می کنم....
حاجی می گوید کسی حرفی نزده، ولی همونی که چند روز پیش گفتید. من هم دیشب در عالم 
رویا خودم را در حرم امام رضا)ع( دیدم. از باب الجواد)ع( بیرون می آمدم  که به گردن برخی افراد شال 

سبز می انداختند و آقایی اشاره کرد به گردن من هم شالی انداخته شود...   
حاجی ببین این پیامک هم روی صفحه گوشی نقش بسته است که امروز مهمان  سفره حرم امام 
رضا )ع( هستید...حاجی من به حرف شما معتقدم هر کسی به نام حضرت معصومه)ع( قدمی بردارد، 

امام رضا)ع( هم به او عنایت خواهد کرد.

شبکه العالم: »تیم ب« ... مورد مشکوک بندر الفجیرهکاریکاتور

 محمدعلی رجبی

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

توسعه فرهنگسرا و فضاهای تفریحی
ورزشی یک ضرورت است

رئیس شورای شهر قم با اشاره به بازدید از خدمات فرهنگی شهرداری در 
سطح مناطق شهر قم  اظهار داشت: ارائه خدمات فرهنگی نه با نگاه انتفاعی 
بلکه در راستای خدمات فرهنگی و اجتماعی به شهروندان در مناطق 
مختلف در حوزه ورزش، هنر، آموزش و غیره مدنظر بوده و آنچه در دستور 
کار بوده هم برنامه وجود دارد و هم تنوع خدمات باقیمت پایین تر از بخش 

خصوصی است و این همان چیزی است که موردنظر شورا بوده و هست.
عبدالله جلالی با بیان در این بازدید، از استفاده بهینه و افزایش بهره وری 
و کارکرد فضاهای فرهنگی شهرداری اطلاع یافته و از نزدیک با امکانات 
و ظرفیت توسعه این مراکز مشاهده شد تأکید کرد: معتقدیم در همه 
مناطق، ایجاد فرهنگسرا و فضاهای تفریحی، ورزشی برای شهروندان یک 
ضرورت است و هرقدر در این زمینه سرمایه گذاری کنیم ارزش دارد.رئیس 
کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر قم نیز در این بازدید گفت: برای 
تصمیم گیری درست، باید بازدید میدانی صورت گیرد و با توجه به اینکه 
امسال بودجه فرهنگی شهرداری قم دو برابر شده است، لازم بوده اعضای 

کمیسیون فرهنگی شورای شهر تحولات ایجادشده را از نزدیک ببیند.
حسن مالکی نژاد خاطرنشان کرد: امسال تمام برنامه های فرهنگی 
به صورت پروژه ای انجام می شود و این گونه تعریف شده است که در هرماه، 
چه کاری انجام می شود و لذا لازم بود فضاهایی که در آنها کار فرهنگی 
انجام می شود از نزدیک مورد بازدید قرار گیرد تا در تصمیمات کمیسیون 
برنامه وبودجه و کمیسیون فرهنگی لحاظ شود و ظرفیت ها نیز موردبررسی 

میدانی قرار گیرد.
* هر منطقه باید یک فرهنگسرا داشته باشد

وی با تأکید بر اینکه سازمان فرهنگی، هنری، ورزشی شهرداری 
روبه پیشرفت در زمینه فرهنگ سازی و امور فرهنگی شهر قم است، افزود: 
با توجه به نیازی که در هر منطقه وجود دارد باید با شناخت و رفع نیاز 
آسیب های فرهنگی مناطق قدم برداشت.رئیس کمیسیون فرهنگی و 
اجتماعی شورای شهر قم از اشراف و تصمیم درست در نتیجه این بازدیدها 
یاد کرد و با تأکید بر اینکه هر منطقه از شهر به یک فرهنگسرا نیاز دارد، 
عنوان کرد: اگر هر منطقه یک فرهنگسرا داشته باشد که در اختیار سازمان 
فرهنگی باشد، با در اختیار گرفتن افراد متخصص بنا بر نیازهای هر منطقه، 
برای رفع آسیب ها، باید برنامه فرهنگی تدارک دید و کلاس های تخصصی 
لازم در هر منطقه برگزار شود.مالکی نژاد تأکید کرد: هر منطقه اگر 
فرهنگسرا داشته باشد، قطعاً یک سری از خلأهای مناطق از نظر کارآفرینی 
و اشتغال پر خواهد شد، ضمن اینکه حضور در فضای سالم باعث می شود 
سطح فرهنگی جامعه از نظر رفتار ارتقا پیدا کند و در مسیر رشد فرهنگ 

شهروندی گام جدی برداشته شود.
 

شهردار منطقه ۵ قم   خبرداد

تجهیز سه بوستان به 
کمپلکس بازی و وسایل ورزشی 

شهردار منطقه ۵ قم  از تجهیز سه بوستان در سطح این منطقه به 
کمپلکس بازی و وسایل ورزشی خبر داد و گفت: پس از تجهیز به لوازم 
ورزشی و لوازم بازی کودکان، این تجهیزات در اختیار شهروندان و زائران 

عزیز قرار گرفت.
علیرضا اقبالیان افزود: در راستای افزایش سرانه فضای سبز، امکانات 
رفاهی و ورزشی و  ایجاد چشم انداز زیبا برای شهروندان و زائران در منطقه 
پنج، اقدام به تجهیز سه بوستان در محلات منطقه ۵ نموده ایم.علیرضا 
اقبالیان ، با اشاره به تجهیز بوستان های سطح منطقه به وسایل ورزشی و 
کمپلس بازی  اظهار داشت: در اکثر بوستان های منطقه وسایل و تجهیزات 
ورزشی و بازی با رعایت استانداردها  نصب شده است. وی از نصب کمپلکس 
بازی استاندارد برای کودکان در بوستان های حضرت رقیه )س(، نیایش و 
بهاالدینی خبر داد و گفت: کمپلکس بازی در بوستان های فوق نصب شده 
تا محیطی شاد و مفرح برای بازی کودکان فراهم آورد و در راستای ایمن 
سازی به ضربه گیر و کف پوش های مخصوص به خود مجهز تا خطر استفاده 
از آنها را کاهش  دهد.اقبالیان در ادامه به کاشت بیش از 7۰۰۰ درختچه، 
۴۵۰ اصله درخت و بیش از ۴6۰۰۰  گل فصلی در سطح منطقه  اشاره 
نمود و گفت: علاوه برگسترش فضای سبز منطقه، موجب ایجاد محیطی 
زیبا، مطلوب و سالم برای آرامش و آسایش شهروندان و زائران خواهد شد.

شهردار منطقه۵ تصریح کرد : بوستان های عمومی به گونه ای است که 
تمام  مردم می توانند از آن استفاده کنند، این بوستان ها به منظور گردشگاه 
و محل استراحت عموم می باشد، علاوه بر نکات فوق یکی از خصوصیات 
مهم  بوستانهای عمومی تاثیری است که در آب و هوای شهرها می گذارد 

که  کمک زیادی به حفظ بهداشت محیط و سلامتی افراد می نماید.
وی افزود: در بوستانها سعی بر آن است که وسائل سرگرمی و رفاهی 
با  استاندارد سازی شبکه های روشنایی و محوطه  استاندارد بازی کودکان  

برای سنین مختلف وجود داشته باشد.

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم :

قانونی برای هوشمندسازی شهر نداریم
رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم گفت: در حال حاضر به دنبال این 
هستیم که با کدخدامنشی و فضای ارتباط دوسویه تعاملات بین دستگاهی 
در شهر را افزایش دهیم و بتوانیم بستر یکپارچه سازی و هوشمندسازی را 
فراهم کنیم که به همین خاطر ستاد شهر هوشمند در شهرداری تشکیل 
شده است.همایون یزدان پناه با بیان ضرورت یکپارچه سازی و الکترونیکی 
یکپارچه سازی خدمات  اظهار کرد: در بستر  سازی خدمات در شهر 
شهرداری می تواند بیاید و زمینه ای برای یکپارچه سازی خدمات و فرآیندها 
به صورت الکترونیکی فراهم کند و سپس در این قالب خدمات مختلف در 
معرض دید و انتخاب قرار گیرد.وی با بیان اینکه در سطح کلان کشوری 
قانونی برای بحث هوشمندسازی شهر نداریم گفت: سال هاست در خصوص 
شهرهای هوشمند در دنیا کار می شود و اگر در این زمینه معطل قانون 
شویم مردم ضرر می کنند و راسا با دستور شهردار قم وارد مساله شدیم.

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم اذعان کرد: در حال حاضر به دنبال 
این هستیم که با کدخدا منشی و فضای ارتباط دوسویه تعاملات را افزایش 
دهیم و بتوانیم بستر یکپارچه سازی و هوشمندسازی را فراهم کنیم که به 
همین خاطر ستاد شهر هوشمند در شهرداری تشکیل شده است.وی بیان 
کرد: در گذشته هم بحث این ستاد مطرح شده اما ساختاری وجود نداشته 
است؛ امروز ساختار این کار در قالب سازمان فناوری اطلاعات و ستاد شهر 

هوشمند فراهم شده است.

رییس سازمان فناوری اطلاعات شهرداری قم :

میز خدمت الکترونیک در شهرداری قم 
راه اندازی می شود

رییس سازمان فناوری اطلاعات شهرداری قم یکی از محورهای در 
دستور کار سازمان فاوا شهرداری را راه اندازی میز خدمت الکترونیک در 
شهرداری عنوان کرد و گفت: این میز مطابق با بخش نامه های ریاست 
جمهوری و سازمان برنامه و بودجه در حال راه اندازی است و زیرساخت ها 
تامین شده و به دنبال ایجاد ارتباط سیستم ها و خدمات از سیستم های 

نرم افزاری داخلی هستیم.
کوروش محمدحسینی یکی از محورهای در دستور کار سازمان 
فاوا شهرداری را راه اندازی میز خدمت الکترونیک در شهرداری عنوان و 
خاطرنشان کرد: این میز مطابق با بخش نامه های ریاست جمهوری و سازمان 
برنامه و بودجه در حال راه اندازی است و زیرساخت ها تامین شده و به دنبال 
ایجاد ارتباط سیستم ها و خدمات از سیستم های نرم افزاری داخلی هستیم.

محمدحسینی تصریح کرد: با چند سرویس اولیه این میز خدمت راه 
اندازی خواهد شد و به مرور خدمات آن را گسترده تر خواهیم کرد.

وی با تاکید بر اینکه شهرداری براساس تصمیم مدیریت ارشد شبکه 
ارتباطی تخصصی در حال راه اندازی دارد گفت: این شبکه با نام اختصاری 
شامخ در حال آزمایشی فعال شده که هدف از آن ایجاد فضای مجازی 
تخصصی برای ارائه خدمات الکترونیکی مورد نیاز شهروندان در محیطی 

است که بتوانیم مشارکت حداکثری را تامین کنیم.

اخبــار

معاون امور عمرانی استانداری قم گفت: 
این استان نیازمند 7۱ هزار و ۱۱6 واحد 
مسکونی تا افق ۱۴۰۵ است که چهار قطعه 
زمین در قالب طرح اقدام ملی برای آن در 

نظر گرفته شده است
محسن بهشتی روز سه شنبه در جلسه 
شورای تامین مسکن قم در سالن امام 
جواد)ع( استانداری، با اشاره به سیاست 
جدید ابلاغی مسکن در کشور افزود: با 
توجه به اینکه مسکن مهر توانست بسیاری 
از قشرهای متوسط و کم درآمد کشور 
را صاحب مسکن کند، از این نمونه برای 
ساخت ۴۰۰ هزار واحد مسکونی در قالب 
طرح اقدام ملی بهره گرفته که سهم استان 

های مختلف در آن تعیین شده است.
وی با بیان اینکه چهار قطعه زمین برای 
ایجاد طرح های مسکن در استان شناسایی 
شده است گفت: ۳7 هکتار مقابل دانشگاه 
و 2  قدس  شهرک  در  هکتار  آزاد، ۸۰ 
قطعه زمین ۴۸ هکتاری و ۳2 هکتاری در 
منطقه پردیسان برای احداث مسکن جدید 

شناسایی شده است.
بهشتی در ادامه افزود: پایان سال ۹7 
را برای تکمیل مسکن مهر در قم تعیین 
کرده بودیم که متاسفانه این موضوع محقق 
نشد ولی شهریورماه امسال جشن پایان 

مسکن مهر در کشور به عنوان یک تکلیف 
ملی زمان بندی شده که باید در ماه های 
پیشرو تمام تلاش برای تعیین تکلیف واحد 
مسکن مهر باقی مانده، با جدیت پیگیری 
شود.وی ادامه داد: واحدهای باقی مانده 
مسکن مهر در قم متعلق به مددجویان 
بهزیستی، کمیته امداد و خانواده های دارای 
دو معلول است که از مستحق ترین افراد در 
جامعه هستند ولی با ۱۰ سال تاخیر هنوز 

موفق به دریافت واحدهای خود نشده اند.
وی با بیان اینکه 2 بلوک از واحد طاها 
در روزهای اخیر تکمیل و به مددجویان 
تحویل داده می شود گفت: باید همه تلاش 
کنند تا بلوک سوم این تعاونی در کمترین 

زمان به اتمام برسد.

* نیازمند جانمایی ایجاد پست 230 
کیلوولت هستیم 

معاون برنامه  ریزی و مهندسی شرکت 
توزیع نیروی برق قم نیز در این جلسه، با 
بیان اینکه 2۳۰ کیلوولت برق سیار با هزینه 
2۱۴ میلیارد تومان در منطقه پردیسان 
ایجاد شده است گفت: برای ایجاد 2 پست 
6۳ کیلوولت زمین مورد نیاز در اختیار 
شرکت برق قرار گرفته و خروجی های ۴۰ 

کیلوولت آن نیز ایجاد شده است.
عین الله دُرامامی، با بیان اینکه ۳۰۰ 
میلیارد تومان اعتبار برای احداث 2 پست 

6۳ کیلوولت در منطقه نیاز است، افزود: 
توسعه  نیازمند  مسکن  توسعه  و  رشد 
زیرساخت هاست و با توجه به توسعه قم 
نیازمند جانمایی ایجاد پست 2۳۰ کیلوولت 
هستیم که اگر از امروز به فکر حل این 
موضوع نباشیم، شاهد یک بحران جدی در 

سال های آینده خواهیم بود.

* برای تامین آب مسکن مهر قم 
مشکلی وجود ندارد 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب قم نیز 
با بیان اینکه برای تامین آب مسکن مهر قم 
مشکلی وجود ندارد گفت: منطقه پردیسان 
فاضلاب  ایجاد  برای  طرحی  اول  روز  از 
نداشته است و به صورت موقت یک خط 
از شهر برای تامین نیاز این منطقه در نظر 
گرفته شد که با ایجاد مسکن مهر مشکل 
فاضلاب این منطقه تشدید شده است.علی 
جان صادق پور با بیان اینکه فاضلاب در 
خانه ها پس زده شده و چالش مهمی در 
منطقه ایجاد کرد ادامه داد: زمین برای ایجاد 
تصفیه خانه فاضلاب باید به صورت رایگان 
در اختیار آب و فاضلاب شهری قرار بگیرد 
که تا کنون این موضوع محقق نشده است و 
باید هر چه زودتر برای حل مشکل فاضلاب 

مسکن مهر پردیسان تصمیم گیری شود.

معاون  امورعمرانی استاندارقم اعلام کرد

7۱ هزار واحد مسکونی نیاز قم تا افق ۱40۵ 

استاندار قم با اشاره به این که کمیته امداد امام خمینی)ره( قم در راستای توسعه 
مشاغل خانگی گام بردارد گفت: این اقدام باعث کاهش مراجعه به این نهاد می شود.

بهرام سرمست روز سه شنبه در بازدید از طرح های کمیته امداد امام خمینی)ره( قم 
افزود: در توسعه مشاغل خانگی از تجربیات مراکز علمی استفاده شود.

وی ادامه داد: طرح هر روستا برای ایجاد اشتغال پایدار و جلوگیری از مهاجرت 
روستانشینان به شهر مورد حمایت مسئولان استان قرار خواهد گرفت.

وی در ادامه با اشاره به این که اقدام های کمیته امداد قم در زمینه هدایت شغلی 
مطلوب و ارزنده بوده است، گفت: اقدام های پیشگیرانه کمیته امداد نیز باید بر مبنای 

توجه بیشتر به قشرهای ضعیف به ویژه بانوان دنبال شود.
سرمست در بخش دیگری از سخنان خود عنوان کرد: آموزش مستمر مهارت های 

زندگی و ترویج سبک زندگی سالم از رویکردهای همیشگی کمیته امداد باشد. 
وی همچنین تاکید کرد: کاریابی الکترونیکی به دلیل حرکت و پیشرفت سریع دانش 
و نیز مبحث مهم شفافیت به صورت جدی در سرفصل فعالیت های کمیته امداد قم 

قرار بگیرد.
وی در ادامه با بیان این که ارائه تسهیلات توسط کمیته امداد به مددجویان در راستای 
خودکفایی و ایجاد اشتغال انجام شود، افزود: رویکرد این نهاد، بر توانمندسازی مددجویان 

و کاستن از تعداد مراجعه کنندگان باشد.
* بیش از 1400 شغل توسط کمیته امداد قم ایجاد شد

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم نیز در این بازدید  گفت: مرکز 
هدایت شغلی کمیته امداد قم سال گذشته بیش از یک هزار و ۴۰۰ شغل مستقیم برای 

مددجویان این نهاد حمایتی ایجاد کرده است.
اکبر میرشکار افزود: نخستین مرکز هدایت شغلی کمیته امداد قم از سال ۹7 فعالیت 

های خود را آغاز کرده است.
وی اضافه کرد: ۱۵ دفتر حمایتی کمیته امداد در قم دایر بوده که از این بین ۱۰ دفتر 

برای خدمات دهی تخصصی برون سپاری شده است.
رئیس منطقه ۳ کمیته امداد قم نیز با بیان این که پنج هزار و ۵۰۰ زن زیر ۵۵ سال 
از خدمات این اداره استفاده می کنند، افزود: ارائه خدمات مشاوره ای و ایجاد فضای امن 

اشتغال مهمترین فعالیت هایی است که در رابطه به زنان تحت پوشش انجام می شود.
زهرا کرمی تاکید کرد: سال گذشته ۱7۰ جهیزیه مددجویی،2۱ جهیزیه موردی و 
72 هدیه ازدواج به مددجویان این منطقه اهدا شده و از 76 مورد ازدواج مجدد حمایت 

گردید.
وی بیان کرد: بیش از یک هزار و ۴۰۰ دانش آموز و دانشجو از خدمات فرهنگی و 

مشاوره های آموزشی و مهارت آموزی کمیته امداد این منطقه استفاه می کنند.
کرمی ادامه داد: سال گذشته ۴۱۹ مورد تسهیلات بانکی و امدادی پرداخت شده 
و ۳2 مورد کاریابی ویژه مددجویان زن مورد حمایت قرار گرفته است، همچنین 76۰ 
مددجوی زن از خدمات اجاره مسکن استفاده کرده و 76 واحد مسکونی نیز خریداری 

شده و در اختیار مددجویان قرار گرفته است.
استاندار قم دیروز از روند فعالیت های منطقه سه کمیته امداد قم، مرکز هدایت شغلی 
این نهاد، یک طرح پرورش پرندگان زینتی، طرح فروش گل و گلخانه و همچنین 2 طرح 

تولید مصنوعات چوبی در روستای خورآباد از توابع بخش کهک قم بازدید کرد.
در حال حاضر۴۱ هزار و ۱۵۹ تَن معادل ۳.2 جمعیت استان در قالب 22 هزار و 
۵۸7 هزار خانواده زیر پوشش کمیته امداد امام خمینی)ره( هستند که از این تعداد ۱۵ 
هزار و ۴۰ زن سرپرست خانوار، یک هزار و ۸۸۰ یتیم، سه هزار و ۹۰۰ دانش آموز، ۴۵۹ 

دانشجو، ۱۵ هزار سالمند و یک هزار و ۵۰۰ بیمار صعب العلاج می باشند.

استاندار قم:

کمیته امداد در راستای توسعه مشاغل خانگی گام بردارد
دریـچه

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
استان قم گفت: مشکلی از نظر کمبود و 
تأمین مواد اولیه درودگری در بین اعضای 

تعاونی این صنف احساس نمی شود.
در  سه شنبه  روز  کاویانی  مصطفی 
جلسه کارگروه ستاد تسهیل و رفع موانع 
در ناحیه صنعتی خورآباد قم ادامه داد: 
7۰۰ نفر عضو تعاونی درودگران استان 

قم هستند.
دریافت  مزیت های  به  اشاره  با  وی 
پروانه کسب توسط واحدهای مرتبط با 
مصنوعات چوبی گفت: درودگران قمی 
با کسب پروانه می توانند عضو تعاونی 
درودگران شده و از مزیت های ویژه این 

تعاونی به ویژه در تأمین مواد اولیه استفاده 
کنند.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( 
نیز دراین جلسه،با ابراز رضایت از روند 
پرداخت تسهیلات اشتغال زایی در بین 
سرعت  کرد:  تأکید  قمی  مددجویان 
پرداخت تسهیلات مددجویی در وضعیت 
از سال گذشته روند مطلوب تری را نسبت 

به سال های پیش داشته است.
اکبر میرشکار ادامه داد: سال ۹7، ۹۴ 
درصد از تسهیلات ابلاغی کمیته امداد 
به افراد متقاضی پرداخت شد درحالی که 
سال ۹6 فقط 6۴ درصد از تسهیلات به 
مرحله جذب و پرداخت نهایی رسیده بود.

وام  کرد:  عنوان  ادامه  در  وی 
قرض الحسنه وام های اشتغال زایی امسال 
به ۵۰ میلیون تومان افزایش پیداکرده که 
بسیاری از مددجویان در تأمین ضمانت 
با  تسهیلات  قبیل  این  دریافت  برای 

مشکل روبه رو هستند.
وی ادامه داد:تأمین ضمانت نامه های 
بانکی مهم ترین مشکلی بوده که در رابطه 
دریافت  در  و  خانوار  زنان سرپرست  با 
تسهیلات ایجاد اشتغال خانگی احساس 

می شود.
بخشدار کهک گفت :به دلیل فراهم 
نبودن زمین ویژه سرمایه گذاری، روند 
توسعه صنعتی بخش کهک کند است و 

دستگاه های اجرایی اعتماد لازم نسبت به 
سرمایه گذاران ندارند.خوبرو افزود: فرایند 
طولانی و قوانین اداری از دیگر مشکلات 
مهم سرمایه گذاری در بخش کهک است، 
تأمین ضمانت برای دریافت تسهیلات 
اشتغال زایی در سطح روستاهای استان 

دشوار است.
بخشدار کهک همچنین گریزی به 
ظرفیت های اقتصادی روستای خورآباد 
از توابع این بخش زد و گفت: صنعت 
درودگری مزیت نسبی این روستاست 
راه اندازی  برای  نیز  جدید  طرح  و ۵۰ 
کارگاه های نجاری در دست بررسی قرار 

دارد.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم:

مشکلی در تأمین مواد اولیه درودگری در قم وجود ندارد


